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LA SRA. PRESIDENTA.

Bon dia, senyores i senyors diputats. En primer lloc, els
demanaria si es produeixen substitucions.

LA SRA. FONT I MARBÁN:

Bon dia, Sra. Presidenta, Patrícia Font substitueix Josep
Castells.

LA SRA. SANS I REGIS:

Esperança Sans substitueix Antonia Martín.

EL SR. MAS I TUGORES:

Joan Mas substitueix Joana Aina Campomar.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Bon dia, presidenta, Margalida Durán substitueix Antoni
Costa.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Sergio Rodríguez sustituye a Idoia Ribas.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Patricia Guasp sustituye a Marc Pérez-Ribas.

LA SRA. PONS I SALOM:

Bon dia, presidenta, Lina Pons substitueix Josep Melià.

EL SR. CASANOVA I PEIRÓ:

Bon dia, Enric Casanova substitueix Pilar Costa.

EL SR. BONA I CASAS:

Carles Bona substitueix Maria Antònia Truyols.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Passam al debat de la Secció 13, Conselleria
d'Educació i Formació Professional, amb les seccions i entitats
afins.

Debat 4, de totalitat i globalitat.

Esmenes a la totalitat: Grup Parlamentari Popular, Secció
13, Conselleria d’Educació i Formació Professional, esmena
RGE núm. 12601/22; E08, Institut Balear d’Infraestructures i
Serveis Educatius, IBISEC, esmena RGE núm. 12602/22;
Fundació Estudis Superiors de Música i Arts Escèniques,
esmena RGE núm. 12603/22.

Grup Parlamentari, Ciudadanos, Secció 13, Conselleria
d’Educació i Formació Professional, esmena RGE núm.
12291/22.

Esmenes parcials: Grup Parlamentari Popular, Secció 13,
Conselleria d’Educació i Formació Professional, al programa
421A, direcció i serveis generals de la Conselleria d’Educació
i Formació Professional, esmenes RGE núm. 12604 i 12717/22;
al programa 421E, llengües estrangeres i projectes
internacionals, esmenes RGE núm. 12605 i 12716/22; al
programa 421G, formació professional i aprenentatge
permanent, esmenes RGE núm. 12607, 12642 i 12606/22; al
programa 421H, Inspecció Educativa, esmena RGE núm.
12715/22; al programa 421I, administració i serveis de suport
a l’ensenyament, esmenes RGE núm. 12608 i 12609/22; al
programa 421K, innovació i comunitat educativa, esmenes
RGE núm. 12611, 12612, 12613 i 12610/22; al programa
422A, educació pública, esmenes RGE núm. 12719 i 12738/22;
al programa 422B, educació concertada, esmenes RGE núm.
12718 i 12737/22; al programa 423B, altres serveis a
l’ensenyament, esmena RGE núm. 12614/22; a l’Institut Balear
d’Infraestructures i Serveis Educatius, IBISEC, esmenes RGE
núm. 12615, 12616, 12617, 12618, 12619, 12620, 12621,
12622, 12623, 12624, 12625, 12626, 12627, 12628, 12629,
12630, 12631, 12632, 12633, 12634, 12635, 12636, 12637,
12638, 12640, 12703, 12713 i 12714/22. 

Del Grup Parlamentari Ciudadanos. Secció 13, Conselleria
d’Educació i Formació Professional, al programa 421A,
Direcció i serveis generals de la Conselleria d’Educació i
Formació Professional, esmenes RGE núm. 12313, 12315 i
12322/22; al programa 421D, formació del professorat, esmena
RGE núm. 12312/22; al programa 421E, llengües estrangeres
i projectes internacionals, esmena RGE núm. 12316/22; al
programa 421G, formació professional i aprenentatge
permanent, esmenes RGE núm. 12317 i 12318/22; al programa
421H, Inspecció Educativa, esmena RGE núm. 12310/22; al
programa 421I, administració i serveis de suport a
l’ensenyament, esmenes RGE núm. 12314 i 12320/22; al
programa 421K, Innovació i comunitat educativa, esmenes
RGE núm. 12309, 12286, 12308, 12319 i 12321/22; a l'Institut
Balear d’Infraestructures i Serveis Educatius, IBISEC, esmena
RGE núm. 12311/22.

Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears.
Secció 13, Conselleria d’Educació i Formació Professional, al
programa 421A, direcció i serveis generals de la Conselleria
d’Educació i Formació Professional, esmenes RGE núm. 12059
i 12075/22; al programa 421C, planificació educativa i règim
de funcionament de centres escolars, esmena RGE núm.
12063/22; al programa 421G, formació professional i
aprenentatge permanent, esmenes RGE núm. 12080 i 12060/22;
al programa 421I, administració i serveis de suport a
l’ensenyament, esmenes RGE núm. 12081, 12061 i  12178/22;
al programa 421K, Innovació i comunitat educativa, esmenes
RGE núm. 12070, 12082, 12064, 12065, 12071, 12067 i
12068/22; al programa 422A, Educació pública, esmenes RGE
núm. 12062 i 12069/22; al programa 422B, educació
concertada, esmenes RGE núm. 12072, 12083 i 12084/22; al
programa 423B, altres serveis a l’ensenyament, esmenes RGE
núm. 12073, 12076, 12077, 12078, 12079 i 12186/22.

Pel Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, Secció 13,
Conselleria d’Educació i Formació Professional, al programa
421C, planificació educativa i règim de funcionament de
centres escolars, esmena RGE núm. 12861/22; al programa
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421G, formació professional i aprenentatge permanent, esmena
RGE núm. 12841/22; al programa 421K, innovació i comunitat
educativa, esmena RGE núm. 12842/22; Institut Balear
d’Infraestructures i Serveis Educatius, esmenes RGE núm.
12835 i 12838/22.

En torn de defensa conjunta de les esmenes, pel Grup
Parlamentari Popular té la paraula la Sra. Durán.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Moltes gràcies, presidenta. I molt bon dia a tots, diputades
i diputats. De les esmenes de totalitat, farem el debat al plenari.
Ara passaré a detallar, no totes, però passaré a detallar les
esmenes més importants que hem presentat a la secció 13. Hem
presentat dues esmenes de transports, la 12604 i la 12617. La
primera d'afectació per a dotació de personal d'acompanyament
al transport escolar adaptat, especialment a Mallorca, per a nins
amb necessitats especials. Hem de dir que això ens ho ha fet
arribar a una associació de mares i ja he presentat diferents
propostes i sempre ens hi han votat en contra, esperem que
almanco amb una esmena d'afectació s’hi pugui votar a favor.
La 12617 és una ampliació de places de transport escolar per
a alumnes de la part forana, especialment a les zones rurals,
tant de Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera, que traslladen
alumnes d’altres municipis. 

Hem presentat tres esmenes relacionades amb FP. La
primera, la 12607, és la creació de més places d'estudis que
tenen alta demanda i llista d'espera per una plaça, com els
estudis sanitaris, el nàutic i l’hoteleria.  Hem presentat una
esmena, la 12642, per a la contractació de tècnics especialistes
de formació professional, expulsats de la borsa d'interins
després de 32 anys. Hem de dir que ara, en aquest moment,
tenim una mancança de professors tècnics a molts d'estudis
d’FP tècnics que fins i tot hi ha molts d'alumnes que
setmanalment no tenen classe perquè fan falta més de 20
professors. Creim que seria oportú contractar tots aquests
professors que es varen treure després de tants d'anys de fer
feina. La 12606, per ampliar de forma consensuada amb els
sectors educatius i empresarials l'oferta de Formació
Professional a l'illa de Formentera. 

Hem presentat cinc esmenes sobre el suport educatiu i
alumnes NEE i NESE. La 12608, per a millora de la dotació
d'orientadors escolars, que està reclamada tant pels centres com
per les famílies. La 12609, per destinar de manera específica
serveis de suport a l'ensenyament i a la contractació de 15
auxiliars tècnics educatius, no són suficients els auxiliars que
fa comptes contractar la conselleria; per tant, així com demanen
centres i famílies, hem fet aquesta esmena. La 12611, per a
programes específics per a la inclusió i l’atenció a la diversitat
per a alumnes amb TDH. La 12612, ajudes específiques per a 
acompanyament i suport als nins amb necessitats especials
educatives a centres públics i autoritzats de 0 a 3 anys. I la
12613, programes específics per a alumnes amb altes
capacitats. 

Hem presentat dues esmenes relatives a llengües
estrangeres. La primera, una millora de l'oferta formativa a
l'Escola Oficial d'Idiomes de Formentera. I la segona, la 12716,
manteniment i reforç de la partida eliminada dins el pressupost

de 2023 als centres d'ensenyament concertats per al programa
de llengües estrangeres. 

Hem presentat dues esmenes per a docents en funció
pública, acords i aplicació de la legislació. La 12719, per a la
recuperació de les retribucions minorades els anys 2020 i 2021,
per acord del Consell de Govern de dia 4 de gener, per
l’educació pública. Hem de dir que tots hem rebut un correu
electrònic de l’STEI i d'altres sindicats que ens reclamaven
precisament això, la recuperació d'aquestes retribucions
minorades. Per tant, això és una reclamació que han fet els
sindicats, i nosaltres ho plantejam aquí. La 12738, integració
del cos de professors tècnics de formació professional en el cos
de secundària, així com marca la legislació nacional. 

Després hem presentat dues esmenes per a la concertada. La
primera, la 12718, que és un augment del 9,5% respecte del
curs de 2022 del mòduls econòmics de distribució dels fons
públics per al sosteniment de centres educatius privats
concertats de les Illes Balears, com és la recuperació de la part
de l’IPC congelat des de l'any 2008. Després, l'esmena 12737,
per la plena equiparació retributiva del personal docent
concertat respecte de les retribucions del personal docent
públic, en base a l'acord previst pel Consell de Govern de 27 de
maig de 2016.

Altres esmenes que hem presentat, una a la millora de
l'estructura de la Inspecció Educativa, la 12715. La 12610,
destinar aquesta partida específicament a subvencionar els
preus dels menús escolars, ja que a part de l'augment de la
inflació que hem tengut enguany són dels més alts d'Espanya,
els de les Balears. I la 12614, per complir el mandat
parlamentari de facilitar i abaratir els productes sense gluten als
centres educatius. 

Després hem presentat 17 esmenes directament a l’IBISEC.
Hem de dir i ho hem reclamat sempre que es va fer un pla
d'infraestructures 2016-2023 on es preveien 26 centres
educatius nous. Dels 26 centres educatius nous just se n’han fet
5. I hem presentat de totes les illes, de les Illes Balears, la
reclamació dels nostres batles i dels número u perquè es posin
partides econòmiques que fan falta per a aquestes
infraestructures. Estan totes detallades, és de l’esmena 12615
a l’esmena 12640 i també les esmenes 12703, 12713 i 12714.

He de dir que la resta de esmenes dels altres grups
parlamentaris al final votarem així com vegem, vull dir, altres
anys m’he abstès a tot, enguany no, enguany votarem a favor o
abstenció segons..., amb el mateix sentit del vot que després ho
farem al plenari. 

I això és tot, presidenta. Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Durán. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té
la paraula la Sra. Guasp. 

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Gracias, presidenta. Desde el Grupo Parlamentario
Ciudadanos hemos registrado una enmienda a la totalidad a esta
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sección 13, es la única enmienda a la totalitat de secciones que
hemos presentado desde mi grupo parlamentario, y lo hacemos
a consciencia a este presupuesto de Educación por muchas
razones que explicaremos, y explicaré, en el debate en la
plenaria, creemos que merecía una enmienda a la totalidad.

En cuanto a las enmiendas parciales, mi grupo ha
presentado 16, tenemos muy claros los bloques, los distintos
bloques de estas enmiendas. El primero sería una enmienda al
presupuesto de IBISEC, con un aumento de 5 millones para el
Plan de climatización en los centros educativos sostenidos con
fondos públicos, estoy convencida de que es una de las
prioridades de las familias en estos momento, tanto en los
meses de calor como en los meses de frío, ya se lo expuse en la
comparecencia al conseller, creo que se deben destinar más
esfuerzos de los que se están haciendo para mejorar las
condiciones en las que se encuentran nuestros niños y niñas en
los centros educativos.

El siguiente bloque de nuestras enmiendas sería en cuanto
al transporte escolar, en la enmienda 12313 aumentamos en
220.000 euros para plazas de transporte escolar para los
alumnos de Part forana de Mallorca. Ya sabemos -lo ha
explicado también la Sra. Durán- la falta de estas plazas de
transporte escolar, que se llevan denunciando toda la
legislatura. 

Con la enmienda 12315 ampliamos en 2 millones de euros
para transporte escolar para las familias de los alumnos que
cursan sus estudios en los centros privados sostenidos con
fondos públicos, y reducimos en partidas de material,
suministros y otros. 

Importante también para nosotros, para nuestro grupo, es el
bloque de la gratuidad de la educación de 0-3 años. En la
enmienda 12309 proponemos ampliar en 1 millón de euros para
que los ayuntamientos creen plazas de educación infantil de 0-3
y se reduce de las excesivas partidas que hay de estudios
técnicos; y la otra enmienda es la 12286, que para nosotros
también tiene una gran importancia, después de la estafa del
decreto de 2-3 años de este gobierno, que sólo llega al 30% de
las familias; nosotros proponemos una enmienda con un
presupuesto de 3.800.000 euros, que es el cálculo que hemos
hecho que se necesita para que la gratuidad de la educación
infantil de 2-3 años se extienda al cien por cien de las familias
de nuestras islas, que cursan también los niños matriculados en
el curso 2000-2023 en centros de titularidad privada porque,
como saben muy bien todos los diputados de esta cámara, no
hay plazas públicas suficientes, y además se anunciaron estas
ayudas cuando estos niños ya llevaban matriculados más de
cinco meses en estos centros. Por tanto, creemos que es una
cuestión de igualdad de oportunidades, de equidad, y que este
gobierno no esté dando esa ayuda a la gratuidad para todas las
familias de estas islas creemos que es una de las grandes estafas
de este gobierno, y esa es una de las causas también de nuestra
enmienda a la totalidad.

Tenemos un bloque también muy, muy importante para
Ciudadanos, que siempre hemos defendido la necesidad de
poner el foco en los niños con necesidades especiales, es un
tema en el que yo especialmente estoy muy sensibilizada y
también mi grupo parlamentario. En la enmienda 12322,

nuestro objetivo es aumentar en 100.000 euros para dotación de
personal de acompañamiento en el transporte escolar para niños
con necesidades especiales.

Con la enmienda 12312 aumentamos en 400.000 euros para
mejorar la formación y protocolos de detección temprana de
casos de acoso escolar, conductas suicidas en los centros
escolares sostenidos con fondos públicos y eliminamos los
objetivos del programa 421G, los objetivos 8, 9, 10 y 11, de
dinamizadores lingüísticos y del Plan de formación lingüística
y lo destinamos a la detección temprana de acoso escolar y
conductas suicidas, que creo que está aumentando a pasos
agigantados y deberíamos poner todos el foco en ello. 

Con la enmienda 12314 aumentamos en 3 millones de euros
la partida a orientadores escolares para prevenir y detectar de
forma temprana los casos de acoso escolar, ciberacoso y
conductas suicidas. Y yo les puedo decir que hay centros
públicos que me han trasladado que incluso hay dos alertas de
niños con tentativas de suicidio, en un centro educativo, y creo
que nos debería preocupar más esto, y tenemos la
responsabilidad como como representantes públicos. 

En la enmienda 12320 incrementamos 1 millón de euros
para personal ATE, personal de atención especial, que
necesitan los niños con necesidades especiales, también del
lenguaje y muchas necesidades de adaptación especial. El
conseller ya nos dijo, nos habló de un incremento de 10 AT
para 400 centros educativos, en las islas y, desde luego nos
parece..., no insuficiente, sino ya bastante preocupante. 

También tenemos otra enmienda para aumentar el programa
de atención a la diversidad para cubrir la asistencia de parte de
especialistas de la UVAI, que son las Unitats Volants d’Atenció
a la Inclusió, para alumnos con TEA -trastorno del espectro
autista-, alumnos con problemas educativos y alumnos con
discapacidad motriz, es la enmienda 12321, con un aumento de
250.000 euros.

También una partida importante para la educación especial,
la educación concertada especial, y que puedan, los niños que
tienen que dormir y viven en estos centros de educación
especial que tengan los recursos suficientes para el cambio de
camas elevables, 331.233 euros para estos recursos. Y, en el
mismo bloque de necesidades especiales, también para el
programa de altas capacidades, 250.000 euros.

Después tenemos un bloque de lenguas extranjeras;
pedimos aumentar en 300.000 euros el programa 421E, para
destinarlo al aumento de auxiliares de conversación para los
centros concertados. Hay que mejorar la competencia oral en
lenguas extranjeras, sobre todo en inglés. A mí me espanta que
todos los informes digan que Baleares es la comunidad
autónoma que tiene el nivel más bajo de lengua inglesa, creo
que también deberíamos preocuparnos por ello. 

Y en el bloque de FP, de formación profesional, tenemos
tres enmiendas: la 12317, con un incremento de 500.000 euros
para aulas de emprendimiento en formación FP básica; 1 millón
de euros también en incremento de plazas FP dual, en
colaboración con las empresas, esta es la enmienda 12318; y
una última enmienda, en este bloque de FP, la 12310, para
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mejorar, con 90.000 euros, la estructura de inspección
educativa.

Espero tener el apoyo..., y transacciones en enmiendas que
son muy importantes para mejorar el transporte escolar de las
islas, la gratuidad educativa de 0-3 años para todas las familias
de Baleares, para mejorar las competencias de lengua inglesa,
para mejorar también el presupuesto de FP dual y FP básico,
sobre todo en emprendimiento, y enmiendas muy importantes
para mejorar los protocolos, la detección, con más orientadores
escolares, con más AT, para nuestros niños y niñas con
necesidades especiales.

Gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Guasp. Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta
per les Illes té la paraula la Sra. Pons.

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, presidenta. Senyores i senyors diputats, molt bon
dia. Les nostres esmenes, són una mica el resultat d'aquelles
reivindicacions més grans que hem fet durant tota la legislatura.
És a dir, som insistents, ho hem estat, a través d'iniciatives, de
proposicions no de llei, de preguntes parlamentàries i, per
suposat, d’esmenes als pressuposts de la comunitat.

Nosaltres esperam i desitjam que hi hagi generositat en
aquesta cambra autonòmica, perquè al final no serà amb aquest
grup parlamentari sinó que, si aconseguim alguna de les 26
esmenes que avui presentam, serà per al bé de la comunitat
educativa, dels infants, dels estudiants i de les famílies. Aquest
és el nostre tarannà, el nostre ADN i és exactament allò que ens
ha mogut per tornar a presentar algunes esmenes en les quals
creim absolutament i pensam que són necessàries i
imprescindibles.

Si jo els dic que avui aquesta esmena 12059 parla de
l'ampliació de les places de transport escolar a l'educació
postobligatòria, vostès sabran que fa molt de temps que ens hi
pegam. És a dir, creim que, si parlam d'equitat, si parlam
d'igualtat en l'educació, és clar que si una vegada acabada
l'educació obligatòria, l'educació postobligatòria, formació
professional, batxiller.., ha de poder tenir un transport gratuït
perquè aquells infants que hagin d'estudiar fora de ca seva...,
bé, infants o adolescents, ja quasi homes i dones, puguin anar
a un centre educatiu de franc; és a dir, no és possible que hi
hagi indrets a la nostra comunitat que no tenguin un transport
gratis, de franc, perquè aquests infants puguin anar a estudiar
una FP allà on hi ha el centre que ells desitgen per poder
complir els seus somnis. Aquesta és la 12059, dotada amb 1
milió d'euros.

La 1275 és més concreta de recuperació del bus escolar de
la zona Tramuntana d’Es Mercadal. Ja n’hem parlat a la
Comissió d'Educació en diferents ocasions, veurem que el que
passa avui, però encara és una reivindicació que ens fan des de
l'illa de Menorca. 

Una altra de les qüestions que nosaltres creim fonamentals
és la formació. Ahir vàrem poder fer una pregunta
parlamentària al conseller Yllanes, sobre què feim amb el
comerç de la nostra terra. Hi ha un degoteig de dolor i mort -ja
només ens queda fer el funeral- d'aquests comerços
emblemàtics, comerços històrics que estan tancant un rera
l'altra, és una llista infinita, nosaltres creim que això no pot ser
i una manera de poder compensar aquest relleu generacional,
que no es fa, és sens dubte, poder formar en comerç, que
estimem el comerç, que és possible que el futur de la nostra
economia passi pel comerç, pel comerç mitjà i pel comerç petit.
Per tant, creim que és imprescindible la creació d'una nova
partida per a la implantació de la formació dual en comerç.
Cada any ho repetim, ho hem fet en diferents iniciatives, també
esperem que avui la música celestial soni i que se’ns doni el
vistiplau a aquesta formació dual en comerç, perquè hi creim,
creim en la formació professional, creim en la formació dual i
creim imprescindible que el comerç formi part d'aquesta
possibilitat. 

Per altra banda, també és una petició de molts de centres
educatius de primària, és la contractació de personal
administratiu en els centres educatius. Hi ha una molt gran
mancança d'aquest personal, també imprescindible per a
aquests centres a la nostra comunitat autònoma. Ho hem
demanat per activa i per passiva, cada any aquesta esmena es
repeteix, és la 12061 i hi hem posat una quantia de 500.000
euros. 

Per altra banda també, han demanat esmenes en aquest
sentit altres grups parlamentaris. Nosaltres tampoc no ens
movem d'aquestes peticions, que tenen a veure amb l'educació
especial als centres educatius, per contractar més especialistes.
És l'esmena 12062, amb 500.000 euros. Després, la 12063,
destinar una part de la partida a ajudes a les escoles municipals
de música. Saber gestionar les emocions i saber conviure amb
la música i educar les nostres oïdes, creim que forma part
també del nostre benestar i, per tant, aquesta educació formada
ha de ser més humanista i manco especialista. Per tant,
nosaltres creim que aquestes escoles, també obren aquesta via. 

Per altra banda també, nosaltres augmentam la partida per
aconseguir la gratuïtat d'educació de 0-3 anys, amb un import
d’1 milió d’euros. Se n’ha parlat molt aquesta legislatura i el
darrer any d'aquest fet, és la 12064. 

I llavors també la 12065 parla d'augmentar la partida d'ajuts
d'escolarització per a les famílies vulnerables, amb infants de
0-3 anys, amb una partida de 200.000 euros. 

La 12067 parla de la partida per ajudar a la reconversió dels
centres privats no autoritzats de 0-3 anys en centres autoritzats.
No estam segurs que en aquesta esmena hi hagi sort, però
nosaltres ho seguim intentant. 

I la 12068, que parla també d'ajuts per a la construcció i la
instal·lació de centres per a 0-3 anys. Creix la població, creixen
les necessitats educatives d'aquesta comunitat i per tant, ha de
créixer també la partida destinada a les infraestructures.
Aquesta esmena 12068 i hi hem posat, o destinat una quantia
d’1 milió d’euros.
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Per altra banda, també creim en l'afectació d'una part de la
partida, la contractació de professionals tècnics, per atendre
alumnes de 0-3 anys amb necessitats especials, n’hi ha
diferents, dirigides en aquest sentit. 

I també la 12070 parla d'augmentar la partida destinada als
infants amb necessitats especials greument afectats, que permet
incrementar a 40 hores la dedicació setmanal dels educadors
per a aquests infants. És una esmena, la 12070, que esperem
que tengui també el vistiplau dels diputats i diputades d'aquesta
comissió. 

Per altra banda, la 12071, incrementar la partida per dotar
de més recursos tecnològics els centres educatius. Són moltes
les ocasions que se’ns denuncia que s'han de continuar utilitzant
material tècnic, informàtic i tecnològic d’alumnes i de
professors, que els centres no estan suficientment dotats. I, per
tant, també hem preparat una esmena en aquest sentit, que és la
12071. 

La 12072, augmentar la partida destinada a centres
d'ensenyament concertat, amb una quantia d’1,5 milions
d'euros. Crec que també els grups que conformen el pacte,
n'han presentada una que ja es va... -bé, crec, no, n’estic segura-
que va quedar ja aprovada, però en qualsevol cas, nosaltres hi
insistim, hi votaríem a favor o convidam que es voti a favor
d'aquesta, perquè està feta amb la millor de les intencions. 

Després hi ha diferents esmenes molt puntuals: ampliació de
l'Institut Llorenç Garcias i Font a Artà, el nou institut de Son
Ferriol, que pareix que que podria veure la llum aviat, però
nosaltres hi seguim insistint amb l milió d’euros que hi hem
posat; la reforma de Son Juny de Sant Joan; la construcció
d’una coberta al pati del centre d'educació infantil i primària
del Puig de Lloseta; i, per suposat hi ha una esmena en aquests
pressuposts del Grup Parlamentari El Pi, que és la 12080, que
és augmentar la partida destinada a Formació Professional, 2
milions d’euros. 

La 12081, parla de la creació d'una nova partida que
possibiliti la figura del psicòleg escolar en els centres
educatius, que proporcioni atenció psicològica als alumnes i
docents que ho necessitin. Nosaltres creim que s'ha de tenir
molt d'esment en la salut mental dels nostres joves, se'ls ha de
fer créixer forts emocionalment també, no forts en saviesa, no
forts en coneixements, sinó també forts amb aquesta educació
emocional, perquè a la vida moltes vegades ens oblidam de
gestionar les emocions. Per tant, aquesta 12081 ens pareix
imprescindible. 

Per altra banda, també augmentar la partida de formació
específica per als ATE, els auxiliars tècnics educatius, i
augmentar la partida per aconseguir transport escolar gratuït
per als alumnes de l'escola concertada. 

Me’n queden tres més, però em centraré bàsicament en
dues. Augmentar la partida per contractar personal per a
alumnes amb necessitats especials i personal d'atenció a la
diversitat dels centres educatius concertats. Com han vist,
aquestes necessitats especials estan tipificades a diferents
esmenes que avui els presentam aquí públicament; i també
dotar els centres d'educació secundària d'educadors socials,

professorat tècnic dels serveis a la comunitat, el que es
denominen TISOC I PTSC. I per acabar, el nou centre a Can
Peu Blanc a Sa Pobla, també un clàssic de les reivindicacions
que esperen tenguin avui el vistiplau. 

Nosaltres creim en educació, creim en l'educació pública,
creim en els acords de la pública i la concertada, perquè és
necessari, i sobretot creim en la qualitat i la igualtat
d'oportunitats per a tots els estudiants d'aquesta terra. Creim
que amb aquesta mirada hem fet aquestes esmenes que, una
vegada més, algunes es reiteren, i esper que avui tenguem més
sort que en ocasions anteriors. 

En qualsevol cas, pel que fa a les votacions d'altres grups,
aquelles que vulguin eliminar, minvar o menysprear la nostra
llengua, la llengua de les nostres illes, les votarem en contra.
No creim que hi hagi un desacord entre..., o una imposició d'un
català damunt un castellà. Nosaltres creim que si hi ha alguna
llengua que perilla és la nostra. Per tant, aquella ja saben que
no hi passam i per altra banda, totes aquelles que tenguin la
voluntat de millorar la situació dels nostres estudiants, tendran
el vistiplau.

Així és que la votació serà variada, en funció de les
esmenes, les intencions i també les possibilitats.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Pons. Pel Grup Parlamentari Mixt, Més per
Menorca, té la paraula la Sra. Font.

LA SRA. FONT I MARBÁN: 

Gràcies, Sra. Presidenta. I bon dia a tothom. Nosaltres, en
aquesta secció hem presentat 5 esmenes, així que aniré molt
ràpid. La 12861, a la qual demanam 500.000 euros com a
dotació addicional per a ajuts a les escoles de música de
titularitat municipal. 

La 12841, amb 150.000 euros per a ajuts a l'alumnat de
cicles formatius de grau superior que gaudeixen d'una beca
Erasmus Plus, per anar a fer pràctiques un altre país. Serien en
concepte de manutenció, amb un màxim de 400 euros per
alumne. 

La 12842, que són 750.000 euros. I aquesta surt d’un acord
del ple del Consell Insular de Menorca, un acord unànime, per
a la millora de l’atenció a l’alumnat amb necessitats especials
greument afectat en el primer cicle d’educació infantil. Hem
vist que els diferents grups estam presentant esmenes d’aquest
tipus, hi ha una preocupació específica. 

La 12835, amb 100.000 euros, que és per a la redacció del
projecte executiu del centre integrat de Formació Professional
d’Es Castell. 

I la 12838, que són 2 milions d’euros per al centre integrat
d’FP de Ciutadella, i seria per a la primera fase de les obres.
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Ahir ja ho vàrem comentar i ho tornarem repetir, nosaltres
continuam negociant amb la conselleria, amb la qual cosa a les
altres esmenes, el que farem serà seguir el sentit de vot que faci
el Govern també i evidentment a totes aquelles esmenes
transaccionades i acceptades hi votaríem a favor.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. En torn en contra, pel Grup Parlamentari Unidas
Podemos, té la paraula la Sra. Sans. 

LA SRA. SANS I REGIS:

Gràcies, presidenta. En aquesta secció, malauradament
hauré de ser un poc breu, ja que la diputada que ha treballat
intensament i ha analitza cadascuna de les esmenes dels grups
ha estat la meva companya Gloria Santiago i, per tant, ella
marcarà molt més els arguments de cara al Ple sobre el
posicionament de les esmenes.

Així, el que puc dir principalment és que, per una part, crec
que hi ha una contraposició del models. Nosaltres des d'Unidas
Podemos defensam l'escola pública, això és per a nosaltres la
nostra màxima. Llavors, no compartim els posicionaments o les
esmenes que s'han fet en relació amb l'escola concertada, i, per
tant, el nostre vot en aquests casos serà negatiu.

Després, també fent una mirada dels diferents projectes que
es demanen a través de les diferents esmenes dels grups de
l'oposició, observam que molts o bé ja estan projectats damunt
els pressuposts o bé alguns es troben també en estat de redacció
d'aquests projectes i, per tant, consideram que aquestes
esmenes concretament no les podem acceptar.

Quant a la climatització, que també ha estat un tema
recurrent, jo vull recordar que també el nostre grup
parlamentari va presentar una esmena que ja va ser aprovada,
perquè per a nosaltres també és molt important que s’estudiï
l'eficiència energètica de cada una de les aules i, segons aquest
estudi, s'actuï a totes les aules per tal d’invertir en una
climatització adequada, per tal que els alumnes puguin estudiar
d’una forma adequada i eficient. Per tant, consideram que que
ja hi ha una esmena aprovada en aquest sentit.

També s'ha parlat molt de l'atenció a nins i nines greument
afectats per alguna patologia. En aquest sentit, nosaltres també
vàrem presentar una esmena, que també va ser aprovada,
concretament era una esmena per ampliar la jornada a aquells
que ajuden els nins i les nines amb necessitats i que,
efectivament, va ser una recomanació que sol·licitava la
Comissió d'Educació de 0 a 3 anys. Per tant, nosaltres
compartim també aquesta preocupació.

D’igual manera també s'ha parlat bastant de l’apartat que
seria la formació professional. En el nostre cas, també teníem
algunes esmenes en aquest sentit, que ja també varen ser
aprovades i que, per tant, en principi, el nostre posicionament...
ens han fet arribar, que ara presentaran altres grups, algunes
transaccions, si s'accepten el nostre vot serà favorable. 

I després hi ha algunes esmenes més d’alguns grups, sense
transacció, en què també faríem un vot favorable, i a l'espera
també -com deia la portaveu que m'ha precedit- que s’acabin
aquestes negociacions entre els diferents grups per tal de poder
arribar a més consensos en matèria educativa de cara a la sessió
plenària de la setmana que ve.

I res més. Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Sans. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, té la paraula el Sr. Mas.

EL SR. MAS I TUGORES:

Gràcies, presidenta. Bon dia, diputades, diputats. Nosaltres
creim que el pressupost, un cop passat per ponència, on ja s'han
acceptat diferents esmenes, entenem que és un pressupost
equilibrat que dóna resposta a les necessitats.

En el cas d'educació són unes necessitats complexes, perquè
hem de recordar, una vegada més, que les Illes Balears som
l'únic territori de l'Estat on la població escolar va pujant. Per
tant, les necessitats van augmentant any rere any, cosa que
complica molt donar-hi resposta, i creim que des de 2015 fins
aquí s'han fet una feina important d’augment de pressupost
quant a educació que fa possible donar aquestes respostes. 

Per exemple, les esmenes de l'escola concertada, que es
varen aprovar ja en ponència, entenem que l'ensenyament
públic és la prioritat, ha de ser la prioritat i és la prioritat
d'aquest govern, però com que el mal ve d'enrere i la
concertada cobreix una part important de les necessitats
educatives del país, entenem que sí que havíem de donar...,
enteníem que sí que havíem de donar suport a aquestes esmenes
que, de fet, també vàrem signar.

Quant a les reivindicacions dels diferents sindicats, a dia
d'avui hi ha oberta la negociació, la Mesa... a la conselleria i
després de les eleccions sindicals que hi va haver fa unes
setmanes, entenem que la cosa ha pres per a bé i s'està
negociant i creim que, per la informació que tenim, anirà bé.

Quant a l'IBISEC són importants les esmenes plantejades de
climatització. La COVID ens va posar damunt la taula una
necessitat que ja hi havia, ens la va fer molt evident. Per tant,
entenem que són encertades aquestes esmenes.

I després, a nosaltres se’ns varen acceptar també en
ponència unes quantes esmenes que entenem que milloren el
repartiment als centres educatius, per exemple, donar resposta
a una comunitat educativa que ho necessita molt com la de
Marratxí, per exemple, que està saturada, les coses com són.

Donarem suport a les transaccions que plantejarà el PSOE,
que són bàsicament amb El Pi, i ens guardam una part
important del debat per al plenari.

Gràcies.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Mas. Pel Grup Parlamentari Socialista té la
paraula el Sr. Casanova. 

EL SR. CASANOVA I PEIRÓ:

Moltes gràcies, presidenta. Nosaltres venim aquí a parlar
del darrer pressupost de la legislatura, jo crec que és un
pressupost que ve a consolidar la tendència duta fins ara des del
Govern. Per una banda, hi ha hagut una millora pressupostària,
i això és evident, més que evident, des de 2015 fins ara hi ha un
augment constant de la dotació d'educació. Jo crec que fa un
parell d'anys es parlava de la barrera dels 1.000 milions com
una fita important, la tenim superada i més que superada i, per
tant, va augmentant any rere any, i crec que enguany amb el
pressupost més elevat de la història dedicat a educació, és un
pressupost que nosaltres consideram que és important, perquè,
a més a més, consolida tots uns aspectes dels quals jo crec que
n’hem parlat tots aquí, perquè per una banda hem de veure que
consolida i se li dóna impuls a la Formació Professional. Estem
tots d'acord que la Formació Professional és una eina
importantíssima per a la transformació econòmica, per a la
consolidació de la formació contínua i la millora de la qualitat
dels treballadors i treballadores, per tant, la millora del sistema
productiu.

També són uns pressuposts que deixrn enrere de forma
definitiva l'exclusió de l'educació infantil com una etapa
educativa, ara es considera com etapa educativa, i crec que
aquest pressupost ajuda a consolidar aquesta etapa educativa.

I, a més a més, també és un pressupost que consolida tota
una sèrie d'elements que formen part de l'equitat, com són les
ajudes a menjadors, l'atenció individualitzada que van creixent
de manera significativa per a tots els nivells i per a tots els
centres, que és el que crec que és important. 

També són uns pressuposts que segueixen amb l'aposta de
la renovació i la creació de noves infraestructures educatives,
hi ha reflectides tot una sèrie d'infraestructures, també crec que
s'han de seguir endavant i s'ha augmentat, no?,  però bé, de tota
manera -jo ho he dit sempre, ho dic des del primer any i
enguany no deixaré de dir-ho- en educació crec que no n'hi ha
mai prou i sempre hem d’aportar-hi més, i per molt que hi
aportem sempre fa falta més personal o fan falta més
infraestructures. 

Per tant, jo crec fet aquest plantejament respecte de les
esmenes a la totalitat, dir que és evident que no tenen cap sentit
perquè... sí que responen a les necessitats de l'educació dels
nins i nines de les Illes Balears, únicament dir que hi ha
esmenes a la totalitat, com és l'esmena a la totalitat de la
Fundació d'Arts Escèniques i Música, que únicament es
presenta l'esmena a la totalitat, però no es presenta cap altra
esmena numèrica, ni parcial per millorar-ho, és a dir, si algú
considera que el pressupost d'aquesta fundació no és l’adequat,
tal vegada podríem arreglar-ho d'alguna manera, però ningú no
ha presentat esmenes. Per tant, consideram que no té massa
sentit.

Sí que és cert que nosaltres, el Grup Parlamentari Socialista,
conjuntament amb Unides Podem i MÉS per Mallorca, vàrem
presentar tota una sèrie d'esmenes per millorar aquests aspectes
que ja s'han dit aquí, i, per tant, ja estan incorporades en
ponència. Això fa que ara nosaltres aquí tenguem un vot en
contra de certes esmenes que consideram que ja estan
incorporades en ponència. Per tant, no es poden acceptar. 

Respecte de les esmenes del Partit Popular, hi votarem en
contra perquè moltes són reiteratives. Són moltes que es
presenten any rere any i consideram que al final no aporten més
que acontentar determinats col·lectius perquè moltes vegades
això ja s'està fent. És a dir, resulta molt curiós les esmenes que
fan respecte de la Inspecció Educativa; a un moment determinat
la van desballestar, però també a moltes esmenes del Partit
Popular també hem mirat d'on surten les partides i les partides
moltes vegades no surten d'allà on consideram.

També han presentat tota una sèrie d'esmenes a l'IBISEC,
perquè varen dir que havien presentat diferents esmenes a
l'IBISEC. Jo l’unic que puc dir és que he revisat els pressuposts
dels anys anteriors i sí que veig que cada any les esmenes a
l'IBISEC són menys per part del Partit Popular. Això vol dir
que alguna cosa bé s'està fent. Per tant, crec que hem de seguir
així.

Respecte de les esmenes de Ciutadans dir el mateix. Crec
que moltes són reiteratives. Moltes ja estan incorporades amb
diferents elements que vàrem incorporar en ponència i amb les
transaccions que ara faré a El Pi. I a l’esmena 12316 nosaltres
farem un vot favorable, que són les places dels auxiliars de
conversa a l'escola concertada, perquè és un element que ja es
fa i consideram que és una eina per millorar la capacitat
lingüística. 

A la resta farem un vot negatiu. Respecte de les del pla de
climatització, ja ho han dit aquí, nosaltres vàrem presentar una
esmena que s’ha acceptat en ponència, que és un estudi del Pla
de climatització, i consideram que abans de decidir els sous per
climatitzar hem d’analitzar de manera exhaustiva quines són les
necessitats de climatització de totes i cadascuna de les aules
que es presenten. 

Respecte de les esmenes d'El Pi, he repartit un full de
transaccions amb els quals nosaltres el que fem és transaccionar
tota una sèrie d'esmenes que moltes d'elles són de substitució
per afectació, perquè moltes vegades també has de mirar la
partida d'on surten els sous i aquestes partides moltes vegades
no corresponen. Per tant, les hem passat a afectació i també en
algunes hem variat la xifra per ajustar-la més a la realitat o a les
necessitats, perquè moltes vegades hem de reconèixer que es
fan esmenes on les quantitats es posen una mica sense ajustar-
les, i aquesta vegada sí que les hem ajustat. Per tant,
m'agradaria que acceptàs aquestes transaccions per millorar tots
els aspectes i incorporar tots aquests elements que ha dit i als
quals molts altres grups també s'han referit.

Respecte de les esmenes 12075 i 12078 nosaltres farem un
vot favorable pel tema de modificacions de línia, són línies de
transport escolar. Ja s’està treballant i, per tant, la
incorporarem. I també farem un vot favorable respecte de la
reforma del CEIP Son Juny. 
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Crec que si s'accepten aquestes transaccions milloraríem
aspectes del pressupost, com són el transport escolar en l'etapa
postobligatòria, que n’hem parlat moltes vegades, l’FP dual, la
formació dels ATE, la construcció de centres 0-3, ajudes a
centres concertats, més recursos tecnològics; personal de TSOC
i PTSC, i auxiliars administratius a centres. Per tant, són tots
aquells elements que conformen la millora de la qualitat del
servei que es dóna. 

Finalment, per acabar, respecte de les esmenes de Més per
Menorca que se n'han plantejat 5, de moment no hi votarem a
favor, perquè, igual que la resta, seguim amb la voluntat de
poder arribar a plenari amb una negociació i ja el vot definitiu
el farem en plenari. Res més. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. En torn de rèplica, pel Grup Parlamentari Popular,
té la paraula la Sra. Durán. 

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

D'una manera molt breu, Sra. Presidenta, nosaltres votarem
a favor de totes aquelles esmenes que el Partit Socialista i els
grups que donen suport al Govern transaccionen amb El Pi; de
fet nosaltres ja feien comptes votar a favor de totes aquestes
esmenes del Grup Parlamentari El Pi, i si ells accepten aquestes
transaccions, nosaltres també hi votarem a favor. 

Vull dir que l'excusa que es va aprovar en ponència una
esmena per fer un estudi per a la climatització posterior dels
centres, no farà que aquest hivern els al·lots no tenguin fred i
no farà que a l’estiu ho tornin a passar malament un altre pic.
Crec que nosaltres hem presentat una esmena, altres grups
també ho han fet, hi hem posat una partida de 2 milions d’euros
que sabíem que era per començar. Nosaltres creim que és una
necessitat urgent i crec que la comunitat autònoma, amb un
pressupost de 7.000 milions d'euros, hauria de començar a
climatitzar els centres, això és evident. Gastar i perdre el temps
en un estudi de 250.000 euros, sincerament, crec que no és la
necessitat dels centres quan els pares estan comprant
ventiladors, els professors han hagut de comprar ventiladors el
setembre, i ara els al·lots aviat tornaran a anar a classe amb
anorac, doncs, la veritat, creim que no estam per a estudis i
estam per començar a climatitzar ja. Començar. Sabem que és
una inversió important, que després ha de venir una inversió de
l'Estat, però creim que posar excuses i no començar a
climatitzar i, a més, aviat, quan comenci a venir el fred de bon
de veres, veuran que seran tots els pares i seran els centres que
ho tornaran a fer. 

Quant al tema de les esmenes de la concertada i altres,
nosaltres, com vostès han vist, hem fet unes esmenes per als
docents de la pública perquè sabem, ja sabem que seguirem
negociant, però sabem que les reivindicacions són justes, que
vàrem ser l'única comunitat autònoma que no els va augmentar
el 2% ni el 2020 ni el 2021 i que ara la millora que se’ls ofereix
no és una millora sinó que és tornar-los allò que se'ls va retenir
i, a més, d'una manera minorada; i creim que és de justícia. Per
tant, si haguessin tengut intenció, encara que hagués estat a les

negociacions, s'hagués pogut posar una partida mínima, i no
s’ha volgut posar.

Quant al tema de les esmenes de la concertada que es varen
aprovar, a nosaltres ens ha xocat molt les quantitats, perquè
s’estaven negociant unes quantitats amb la concertada tant amb
els mòduls com amb els docents i al final s'han posat només
quatre mesos, cosa que no entenem. Clar que m’ho hauran
d'explicar i li demanaré directament al conseller per què les
esmenes que han presentat els partits que donen suport al
Govern només preveuen quatre mesos d’augment del mòdul i
quatre mesos d'augment d’això, perquè s’estaven negociant
unes quantitats i només s’ha volgut posar quatre mesos. No sé
si és que ja no fan comptes vostès governar o creuen a partir
del mes de maig, és una cosa que ens deixa un poc
descol·locats, sincerament. Tampoc no ho entenen ni els
docents ni ho entenen els centres concertats. 

Després, em pareix molt bé que no estiguin d'acord amb les
esmenes que hem presentat. Jo només els demanaria que fossin
un poc respectuosos amb les esmenes que nosaltres presentam,
perquè nosaltres ho intentam fer d'una manera seriosa. Cada
vegada que present una esmena ho fem d'una manera seriosa,
nosaltres i supòs que tots els grups parlamentaris. És l'única
manera que nosaltres tenim de poder intervenir en el
pressupost.

A vegades l'esmena de baixa potser que no sigui adequada,
però si vostès no estan d'acord a fer una esmena de baixa
adequada, com perfectament han fet ara amb les esmenes d'El
Pi, que vostès a totes han llevat substitució i les fan d'afectació,
també ho haguessin pogut fer. Quan posen aquesta excusa és
que realment no els interessa aprovar aquesta esmena. 

Dit això, hem de dir, vostè diu, posen les mateixes esmenes
any rere any. N'hi ha quatre que es repeteixen, n’hi ha quatre,
del gruix n'hi ha quatre que es repeteixen, i són problemes que
no s'han solucionat. Per tant, nosaltres seguirem demanant que
es baixin, per exemple, els menús escolars; seguirem demanant
que es compleixin les PNL del menjar per als celíacs i..., quatre
es repeteixen. Amb la de l’IBISEC desgraciadament no han
disminuït, hem hagut de presentar 17 esmenes a l’IBISEC, 17
esmenes a l'IBISEC. Per què? Perquè tenim un pla
d'infraestructures en 26 centres que s'havien de fer nous i
només n’han fet 5, i com que tenim moltes necessitats
educatives, nosaltres les presentam. N'hi ha moltes que ens 
vénen d’Eivissa, n'hi ha que ens vénen de Menorca i n'hi ha que
ens vénen de Mallorca. Ja sé que vostès han aprovat esmenes
prèviament en ponència de centres, i nosaltres hi estam d'acord,
però que les necessitats educatives existeixen, sí, i el que
deman és això: que almanco siguin respectuosos amb la feina
dels portaveus dels grups d'educació que hem presentat unes
esmenes, que no hi estan d'acord?, perfecte. Nosaltres seguirem
insistint que estan fetes amb bona voluntat i seguirem insistint
en el plenari, amb molta il·lusió, perquè vostès s'ho repensin.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos, té la paraula la
Sra. Guasp. 
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LA SRA. GUASP I BARRERO:

Gracias, presidenta.  Yo me sumo a las palabras que acaba
de manifestar la portavoz del Grupo Parlamentario Popular, la
Sra. Durán. Es importante ese respeto parlamentario a las
enmiendas que presentamos los grupos parlamentarios sobre
todo los que estamos en la oposición, y si hacemos un trabajo
meticuloso y una oposicióm constructiva y propositiva durante
toda la legislatura, no como otros grupos que han de decidido
no trabajan en presupuestos.

Mire, nosotros votaremos a favor de todas las enmiendas
del Grupo Parlamentario El Pi, de todas ellas, también de las
transacciones, si bien es desolador ver que todas las
transacciones a las enmiendas son exactamente las mismas
enmiendas que ha puesto mi grupo parlamentario, Ciudadanos:
ampliar presupuesto para transporte escolar, ampliar las plazas
educativas también para atender las necesidades especiales,...
es decir, todas las enmiendas que se afectan y se transaccionan
a El Pi, las ha puesto de igual manera el Grupo Parlamentario
Ciudadanos. Por tanto, lo que aquí se ve -y reitero mi
intervención inicial sumándome a la de la Sra. Durán- es que
hay ... esa intención del Grupo Socialista y de los grupos que
apoyan al Gobierno de querer pactar con El Pi estas enmiendas
y no con mi grupo parlamentario. A mí lo que me importa es
que los niños con necesidades especiales tengan más recursos,
que també las familias tengan más transporte escolar y, por
tanto, me congratulo quye esas enmiendas de la Sra. Pons y del
Grupo Parlamentario El Pi se transaccionen por este gobierno
cada día más más sectario.

En relación con las plazas auxiliares de la concertada,
agradezco el voto favorable que se va a hacer, pero siento que
no se puedan llegar a más acuerdos. Desde Ciudadanos
mantenemos aun más, si cabe, nuestra intención de esa
enmienda a la totalidad, solamente a esta sección, a la de
Educación, y lo hacemos con una intención especial que
debatiré y explicaré en el Pleno la semana que viene.

Estoy también en desacuerdo con el argumentario, que ha
dicho el Sr. Casasnovas de no apoyar nuestra enmienda para un
plan de de climatización, las condiciones en las que están
nuestros niños y niñas en los centros educativos, de verdad que
tendrían que ir a dar un paseo, con gorros y guantes en invierno
y con ventiladores móviles en verano. Creo que es un tema
bastante serio, en el que un estudio más ahora mismo no es lo
que necesitan los centros educativos, sino recursos para ese
plan de climatización para este curso que está ya avanzado.

Seguiremos defendiendo nuestras enmiendas en la sesión
plenaria, con rigor, con trabajo y pensando en los ciudadanos
de estas islas. Gracias. 

Apoyaremos también todas las enmiendas del Grupo Mixto,
las 5 enmiendas. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup P arlamentari El Pi té la paraula la Sra.
Pons. 

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, Sra. Presidenta. Simplement per agrair el suport
d'aquesta cambra en aquelles esmenes que -com deia al
principi- hem reivindicat durant tots aquests anys de legislatura,
que estan fetes per millorar l’ensenyament, la qualitat i l'equitat
dels nostres estudiants i de les seves famílies. Crec que està
d'enhorabona la comunitat educativa i, especialment -com deia-
els estudiants.

Vull agrair aquestes transaccions que de qualque manera,
veurem segellada la setmana que ve al ple dels pressuposts,
aquesta intenció del Govern de les Illes Balears, d’apostar pel
transport escolar gratuït a l'educació postobligatòria, avui no
m'allargaré més, perquè ja les seves bondats i necessitats, ja les
he explicat per activa i per passiva durant tots aquests anys. I
bé, avui és un dia en el qual podríem dir que si qualque vegada
hem dubtat que la política serveix per qualque cosa. Jo crec que
avui queda demostrat que si, per al bé dels nostres estudiants.

També celebram especialment la implantació de la formació
dual en comerç, nosaltres creim que la formació professional
també ha d'anar dirigida als comerciants per poder donar-los
l’oxigen que necessiten i reviscolar, perquè no volem ser un
decorat de mostra de cara a l'exterior, sinó que volen tenir la
idiosincràsia, la personalitat i les nostres particularitats, i els
comerços en són una representació, i també, per suposat, la
partida per contractar personal administratiu als centres
d'educació primària. 

Jo diria que aquestes tres, a banda de les necessitats
especials, de les infraestructures, són aquelles que nosaltres
creim imprescindibles. Crec que avui tots estam d'enhorabona
-com deia-, i també vull entonar el mea culpa, perquè és ver
que de vegades agafam partides de..., bé perquè nosaltres creim
que és necessari l'agafam d'aquí, però jo ja sé que la Conselleria
d'Educació té uns tècnics especialistes i professionals que saben
exactament si volen, si hi ha voluntat política, d'on han d'agafar
els doblers perquè ningú no se senti perjudicat. 

Així que res, gràcies; el dia de guanyar no és dia de perdre,
deia la padrina, així que molt satisfeta. Gràcies. Són un total de
10 transaccions, les aprovam totes i són moltes les esmenes
dels altres grups parlamentaris que votaran a favor. 

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Pons. Pel Grup Parlamentari Mixt, té la
paraula la Sra. Font.

LA SRA. FONT I MARBÁN: 

Gràcies, Sra. Presidenta, però no en faré ús.

LA SRA. PRESIDENTA:

Guardin silenci, diputats. En torn de contrarèplica, pel Grup
Parlamentari Unidas Podemos, té la paraula la Sra. Sans.
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LA SRA. SANS I REGIS: 

Gràcies, presidenta. No en faré ús.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, té la paraula el
Sr. Mas.

EL SR. MAS I TUGORES:

Gràcies, presidenta. Només respecte del comentari que ha
fet o la intervenció que ha fet la Sra. Durán, dir que respecte,
sempre, sobretot pels grups que hi fan feina, hi ha grups en
aquesta cambra que no fan feina i aquests no mereixen aquest
respecte, però els que hi fan feina i els que presenten esmenes
a totes les seccions, com sempre, i com ha de ser per part d'un
grup parlamentari des del punt de vista polític, respecte i
contrarèplica, amb arguments polítics, com se suposa. 

Venga, moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Mas. Pel Grup Parlamentari Socialista, té la
paraula el Sr. Casanova. 

EL SR. CASANOVA I PEIRÓ:

Moltes gràcies. També volia simplement comentar això, el
tema de respecte. Jo crec que per part dels diferents grups
polítics es fa una feina com es pot, com se sap, amb tot el rigor,
i, per tant, hi ha un respecte i una consideració personal cap al
grup i cap als diputats que no que no pot faltar; sobretot això,
si es fa feina, quan es fa feina és quan s'equivoca, quan no en fa
és quan no s'equivoca. Per tant, ... el que passa és que dins el
debat polític hi ha tota una sèrie d'elements.

Respecte de la intervenció de Ciudadanos, les opcions de
negociació política es fan com es fan, en funció de moltes
variables, i una variable -vostè ho ha dit aquí- és que aquesta és
a l’única secció que ha presentat esmena a la totalitat. Per tant,
la predisposició seva des d'un primer moment és molt més
allunyada de tirar endavant el pressupost que se’ns presenta.
Per tant, també la predisposició de negociació pot ser diferent. 

Però bé, dit això, nosaltres reiterem, farem el vot favorable
de les esmenes que hem transaccionat, que hem dit aquí, a les
altres votarem no, però -torn a reiterar- estam en la fase que el
partida no està acabada, la partida continua fins a plenari, i tal
vegada podem seguir endavant. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Casanova. Per fixar la seva posició, els grups
que no hagin intervengut Pel Grup Parlamentari VOX-Actua
Baleares, té la paraula el Sr. Rodríguez. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. presidenta. Como es público y notorio,
nosotros no hemos presentado enmiendas parciales a este
presupuesto, y no hemos presentado enmiendas parciales a este
presupuesto, precisamente por coherencia política, porque
después de dos años de presentarlas en plena pandemia e
intentando por ejemplo que todos los recursos disponibles de
esta comunidad fueran para luchar contra la pandemia y sus
efectos tanto sanitarios como económicos, pues recogimos
bastante, un escaso eco por parte del resto de grupos, y al final
nos hemos dado cuenta que si uno dice que algo está mal, está
mal y está mal desde la aprobación del techo de gasto con la
que estamos en contra y luego todo el desarrollo y, si este árbol
crece absolutamente torcido, es imposible enderezarlo a base
de cambiar 50.000 euros de una partida a otra o pequeñas
posturas de maquillaje. En el fondo, en el fondo, lo que
estamos interpretando y es una especie de obra de teatro, donde
todos conocemos el final, la conclusión y el desarrollo. 

Pero sí quería hablar de unas enmiendas concretas, unas
enmiendas que van a pasar sin pena ni gloria y que seguro que
serán aprobadas, dado quien las presenta y que hablan
precisamente, viniendo al pelo, del tema del teatro. Me refiero
a estas partidas para la educación de la memoria, poder
trasladar a las escuelas las obras del ciclo de teatro de la
memoria, etc. Ustedes evidentemente, dicen siempre que no
utilizan los presupuestos y mucho menos los de Educación para
adoctrinar. Pues esto es adoctrinamiento puro y duro, porque
dudo muchísimo que en el caso concreto del Teatro de la
Memoria se hable, por ejemplo de Honorio Maura, hijo de
Antonio Maura, dramaturgo de reconocido prestigio, asesinado
por los republicanos; de Luis Carpio, también un dramaturgo
de éxito, que fue asesinado por los republicanos; y ¿cómo no?,
ustedes no van a hablar de Muñoz Seca, el más conocido de
todos ellos, el autor de La venganza de don Mendo o de Los
extremeños se tocan, que también fue asesinado en Paracuellos,
que además es el padre de la astracanada, un género literario
que luego se revistió de intelectualidad, con Ionescu, cuando
creó el teatro del absurdo. El tema al final, es que ustedes,
ustedes utilizan sus presupuestos y -lo más grave- los
presupuestos de Educación para adoctrinar. 

Y ya con toda brevedad y siguiendo con los símiles
teatrales, hay cierto grupo, que ha servido de muleta y
blanqueador del Gobierno de la Sra. Armengol, hasta que de
repente su jefa de Madrid ha dado un golpe de timón y ha
decidido que ahora había que hacer una gran oposición. Pues,
siguiendo con el símil teatral, lo mejor que podrá hacer este
grupo por España y por la democracia es mutis por el foro. 

Gracias, Sra. Presidenta.

(Remor de veus)

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sr. Rodríguez. Senyors diputats, guardin silenci
per favor, queda d'un dia molt llarg. 
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Votació de les esmenes a la secció 13, Conselleria
d'Educació i Formació Professional. Les esmenes del Grup
Parlamentari Popular les votarem agrupades. 

Començam votació de les esmenes del Grup Popular 12604,
12607, 12608, 12609, 12610, 12611, 12612, 12613, 12614,
12615, 12623, 12624, 12625, 12626, 12632, 12635, 12636,
12637, 12642, 12703 i 12719.

Vots a favor?

Vots en contra?

LA SRA. PONS I SALOM:

Perdó, presidenta, tenc una agrupació diferent i ara m’he
perdut. M’ho pot repetir? Ja sé que són moltes, ho sé i el dia és
llarg. Li deman disculpes.

(Pausa)

Perfecte. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes del Grup Popular 12601, 12602,
12603, 12605, 12606, 12616, 12617, 12618, 12619, 12620,
12621, 12622, 12627, 12628, 12629, 12630, 12631, 12634,
12638, 12713 i 12714.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes del Grup Popular 12640 i 12738.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l’esmena del Grup Popular 12633.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l’esmena del Grup Popular 12715.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes del Grup Popular 12716, 12717,
12718 i 12737.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 8 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació ...

(Remor de veus)

Repetim la votació d’aquestes darreres quatre esmenes del
Grup Popular, esmenes 12716, 12717, 12718 i 12737.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?
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LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra...

(Remor de veus)

5, 7, 1.

LA SRA. PRESIDENTA:

Seguim amb les esmenes presentades pel Grup Parlamentari
Ciudadanos.

Votació de l’esmena 12291.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l’esmena de Ciudadanos 12313.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12315.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12322.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12312.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vot a favor, 8 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12316.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

11 vots a favor, 1 en contra, 1 abstenció. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12317.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

12318.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció. 
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LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12310.

Vots a favor?

Vots en contra?...

LA SRA. SECRETÀRIA:

Espera... Espera perquè després han alçat més tard...

LA SRA. PRESIDENTA:

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12314.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12320.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12309.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12286.

Vots a favor?

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

12286.

¿Votos a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12308.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12319.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

No...

(Remor de veus)

Cap problema, Sr. Rodríguez, ho puc tornar a repetir.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12319.

(Remor de veus)
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Repetim la votació d’aquesta esmena. Esmena 12319.

Vots a favor?

Vots en contra?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12321.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12311.

Vots a favor?

Vots en contra?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de les esmenes presentades pel Grup
Parlamentari El Pi. 

Esmena transaccionada 12059.

Vots a favor?

LA SRA. SECRETÀRIA:

13 vots a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12075.

Vots a favor?

LA SRA. SECRETÀRIA:

13 vots a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12063.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12080.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena transaccionada 12060.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

12 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12081.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena transaccionada 12061. 

Vots a favor?

Vots en contra?
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LA SRA. SECRETÀRIA:

Ha votat a favor i en contra...

LA SRA. PRESIDENTA:

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

12 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12178 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

12 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12070.

Vots a favor?

Vots en contra?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena transaccionada 12082.

Vots a favor?

LA SRA. SECRETÀRIA:

13 vots a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12064.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12065.

Vots a favor?

Vots en contra?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena transaccionada 12071.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

12 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12067.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena transaccionada 12068.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

12 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena transaccionada 12062.

Vots a favor?
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LA SRA. SECRETÀRIA:

13 vots a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12069.

Vots a favor?

Vots en contra?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12072.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12083.

Vots a favor?

Vots en contra?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12084.

Vots a favor?

(Se sent una veu inintel·ligible de fons)

12084... És una esmena d’El Pi.

Votació de l’esmena 12084.

Vots a favor?

Vots en contra?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12073.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12076.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12077.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12078.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

12 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12079.

Vots a favor?
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Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12186.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de les esmenes del Grup Parlamentari
Mixt, Més per Menorca.

Esmena 12861.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 6 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12841.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 6 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12842.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 6 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12835.

Vots a favor?

(Remor de veus)

Tornam a començar. Votació de l’esmena de Més per
Menorca 12835.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 6 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l’esmena 12838.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 6 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Senyors diputats, esperin un moment, per favor. 

(Pausa)

Senyors diputats, hi ha hagut una sèrie d’empats a unes
esmenes i per vot ponderat queden rebutjades. 

A les 10.45 hores reiniciam la sessió amb la secció 14.

Moltes gràcies.

(Pausa)

(El Sr. Vicepresident substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Han passat els deu minuts entre sessió i sessió que havíem
previst. Per tant, demanaria que vagin prenent possessió dels
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seus escons i que facin entrar els seus companys i companyes,
per favor. 

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, senyores i senyors diputades, continuam amb el
debat de la secció 14. En primer lloc, els demanaria si es
produeixen substitucions.

LA SRA. PONS I SALOM: 

Sí, presidenta, Lina Pons substitueix Josep Melià.

EL SR. MARÍ I TUR:

Presidenta, Jordi Marí substitueix Pilar Costa.

LA SRA. SANS I REGIS:

Esperança Sans substitueix Antonia Martín fins que arribi.

EL SR. COSTA I COSTA:

Marga Durán substitueix Sebastià Sagreras ara quan arribi,
Marga vull dir. 

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies. Passam al debat de la secció 14, Conselleria
d'Hisenda i Relacions Exteriors, amb les seccions i entitats
afins. Debat de la totalitat i globalitat. 

Esmenes a la totalitat presentada pel Grup Parlamentari
Popular, Secció 14, Conselleria d'Hisenda i Relacions
Exteriors, esmena RGE núm. 12644/22; Secció 06, Oficina de
Prevenció i Lluita contra la Corrupció, esmena RGE núm.
12645/22; Secció 34, Deute públic, esmena RGE núm.
12646/22; Secció 35, Fons de contingència, esmena RGE núm.
12647/22; Secció 50, Agència Tributària de les Illes Balears,
ATIB, esmena RGE núm. 12648/22.

Esmenes del Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes.
Secció 06, Oficina de Prevenció i Lluita contra la Corrupció,
esmena RGE núm. 12085/22.

Esmenes parcials presentades pel Grup Parlamentari
Popular, Secció 14, Conselleria d'Hisenda i Relacions
Exteriors, al programa 141A, direcció i serveis generals de la
Conselleria d’Hisenda i Relacions Exteriors, esmena RGE núm.
12734/22; Secció 03, Sindicatura de Comptes, esmena
12735/22.

Grup Parlamentari Ciudadanos, Secció 14, Conselleria
d’Hisenda i Relacions Exteriors, al programa 126K, gestió de
la Junta Constitutiva de Contractació, esmenes RGE núm.
12264, 12266 i 12267/22; al programa 231A, coordinació de
l’acció exterior del Govern, esmenes RGE núm. 12263 i
12265/22; Secció 02, Parlament de les Illes Balears, al
programa 111A, activitat legislativa, esmena RGE núm.
12253/22.

Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears.
Secció 14, Conselleria d’Hisenda i Relacions Exteriors, al
programa 141A, direcció i serveis generals de la Conselleria
d’Hisenda i Relacions Exteriors, esmena RGE núm. 12086/22.

Per a la defensa conjunta de les esmenes té la paraula, pel
Grup Parlamentari Popular, el Sr. Costa per un temps de deu
minuts. 

EL SR. COSTA I COSTA:

Moltes gràcies, presidenta. Molt bon dia, senyores i senyors
diputades. En aquesta secció el Grup Parlamentari Popular ha
entrat poques esmenes, concretament hem entrat esmenes a la
totalitat de la secció per les raons que vàrem apuntar en el debat
de l'esmena a la totalitat als pressuposts de la comunitat
autònoma per a l'any 2023, la raó principal que vàrem al·legar
en aquell moment, i que es manté a dia d'avui, és que
consideram des del Partit Popular que hi ha una alternativa
molt millor als pressuposts de la comunitat autònoma per a
l'any 2023. Concretament, des del Grup Parlamentari Popular
consideram que pels comptes d'incrementar brutalment la
despesa en un 15%, la despesa no financera, en més de 700 
milions d'euros el 2023, des del Grup Parlamentari Popular -
com dic- creim que hi ha una alternativa millor a la qual es
podria incrementar la despesa, aprofitant els 1.000 milions 
d'euros més d'ingressos tributaris que tendrà la comunitat
autònoma per a 2023 a causa, essencialment, de la inflació,
com posa de manifest els 462 milions d'euros més dels
ingressos tributaris derivats de l’IVA; bé idò, com a
conseqüència d'aquests 1.000 milions d'euros més de recaptació
tributària es podrien fer tres coses. 

En primer lloc, es podria incrementar la despesa,
evidentment, incrementar -repetesc: incrementar la despesa- al
voltant de 300 milions d'euros per ajudar les persones més
vulnerables de la comunitat autònoma i a la vegada reforçar els
serveis públics de sanitat, educació i serveis socials. 

Per altra banda, es podrien sanejar els comptes públics, que
bona falta faria, aprofitant aquests, com dic, 1.000 milions
d'euros més d'ingressos tributaris es podrien sanejar els
comptes públics plantejant un pressupost no en dèficit de més
de 100 milions d'euros, com es planteja per a 2023, sinó un
pressupost amb dèficit 0, amb equilibri pressupostari o amb
superàvit pressupostari de cara a 2023. 

I, finalment, per a nosaltres una qüestió d’especial
rellevància, que és una reducció d'imposts, una baixada
d'imposts, una reforma fiscal a la baixa que permetés tornar als
ciutadans de les Illes Balears part dels imposts que paguen i un
increment, per tant, de la renda disponible per a 2023; una
baixada d'imposts que afectaria essencialment les rendes
mitjanes i baixes, les rendes inferiors a 30.000 euros, és a dir,
un 80% dels ciutadans de les Illes Balears. Això pel que es
refereix a l’esmena a la totalitat de la secció 14 i complements. 

Per altra banda, hem entrat dues esmenes parcials, que jo
crec que tenen una especial rellevància, i crec que serien molt
útils si s'aprovassin. Jo entenc que poden suposar una certa
incomoditat, però reiter, crec que seria molt útil aprovar-les. En
primer lloc, aquestes dues esmenes plantegen tancar l'Oficina
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de Lluita Contra el Frau o anticorrupció. Tancar-la. Per què
proposam tancar l'oficina? Perquè al nostre entendre hi ha una
duplicitat evident: no serveix absolutament per a res que no
sigui utilitzar-la políticament per atacar el Partit Popular -com
s’ha fet darrerament amb el president del Consell Insular
d'Eivissa per part del Partit Socialista-, i creim que sí, que els
recursos, els 1,3 milions d’euros, serien molt útils per reforçar
les polítiques de control de frau o de lluita contra el frau de
l'Agència Tributària de les Illes Balears, i també reforçar la
lluita contra el frau a la Sindicatura de Comptes de les Illes
Balears. Per això, aprofitant el tancament de l'Oficina
anticorrupció, enviaríem 741.000 euros a l'Agència Tributària
de les Illes Balears -com dic, per reforçar aquests programes de
lluita contra el frau-, i enviaríem també 237.000 euros -quasi
238.000 euros- a la Sindicatura de Comptes, per també lluitar
contra el frau. 

I dit això, moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Costa. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té la
paraula el Sr. Pérez-Ribas.

EL SR. PÉREZ-RIBAS I GUERRERO: 

Gràcies, presidenta. Des del Grup Parlamentari Ciutadans
hem presentat sis esmenes de caràcter propositiu i amb la
intenció de millorar la gestió i l'eficiència d'aquesta conselleria,
però també, en general, del Govern de les de les Illes Balears.
Les aniré enumerant.

La primera fa referència a destinar una partida a un estudi
per homogeneïtzar els criteris de trànsit cap a l'economia
circular amb les compres que realitza l'administració balear; és
a dir, el sector turístic ha de fer pla de circularitat, ha
d’aplicar-se els criteris de transició a l'economia circular, i és
evident que l'administració pública, sobretot la de Balears, que
ha estat la que ha iniciat aquesta legislatura amb la Llei de
modificació del turisme, on exigia a les empreses turístiques
aplicar un pla de circularitat, que apliqui la mateixa medicina
i que apliqui dintre de les seves polítiques el trànsit a
l'economia circular.

La segona esmena que presentam és referida a la compra
pública innovadora, que durant aquesta legislatura es va
prometre que es farien projectes de compra pública innovadora
i únicament n'ha fet la Conselleria de Salut. Aquí hem
d’intentar que les PIME innovadores queestan registrades ja
com a PIME innovadores en el ministeri, puguin presentar-se
a projectes de compra pública innovadora. Però, clar, és
necessari que es facin projectes des de l'administració balear,
i per això pretenem que es faci un estudi, per homogeneïtzar els
criteris perquè totes les conselleries puguin fer propostes de
compra pública innovadora, per beneficiar les empreses
innovadores de les nostres illes.

Una tercera esmena fa referència al pagament a proveïdors.
És ver que els terminis de pagament a proveïdors -a la major
part de l’any de la comunitat- s'ajusten als requerits. El que
passa és que si s'aconsegueix avançar, encara que siguin quatre
o cinc dies, per a les nostres empreses és un benefici important

i, evidentment, amb una millora de la digitalització i dels
processos, això es podria aconseguir; i, per tant, esperam que
es tiri endavant aquesta esmena per fer un estudi per com
agilitar, mitjançant la digitalització, el pagament als proveïdors. 

Després, tenim dues esmenes sobre les PIME. En aquest
cas, ja mirant cap a Brussel·les. Les PIME de les Illes Balears
tenen molts problemes per ajustar-se als requeriments dels
programes europeus, principalment perquè no disposen de la
formació necessària per poder acollir-se a aquests projectes
competitius que normalment s'han de fer amb partners d'altres
regions. I nosaltres proposam que hi hagi unes beques de
formació perquè treballadors de PIME de les nostres illes
puguin anar a Brussel·les a formar-se en com gestionar aquest
tipus de projectes competitius i com gestionar les ajudes que
poden rebre però que, en molts dels casos no reben, perquè no
estan, no tenen la suficient formació. 

Després presentem una altra esmena sobre la integració de
la innovació balear. Molts de pics, la innovació a les PIME de
les Illes Balears es queda en premis, en reconeixements dins de
les nostres illes, però no aconsegueixen que aquesta
transferència de la innovació arribi al sector econòmic.
Nosaltres proposam aquesta iniciativa per aconseguir que les
innovacions que fan les nostres PIME -i que sí en moltes
ocasions tenen un reconeixement local a les nostres illes- es
puguin integrar en programes d’ajudes europees de forma que
es rendibilitzi i pugui créixer exponencialment el seu motiu de
la innovació, i aquí, per això, també diguéssim lligada a
l'esmena que havíem presentat anteriorment, necessitam que
des de la conselleria es pugui trobar sortida a determinades
innovacions per aplicar-les a programes europeus.

I la darrera esmena que fem al pressupost ja és, aquí, dintre
de la nostra casa, al Parlament, que demanem que es destini una
partida a actuacions per a adequació, instal·lació..., que
afavoreixin una major accessibilitat, tant física com virtual a les
persones amb situació de discapacitat i amb diversitat
funcional, els serveis, tots els serveis de la institució, com
podria ser la mateixa web, que la senyalització de l'edifici
estigués en Braille, i amb orientació acústica.

Esperam que aquestes esmenes siguin aprovades i estam
oberts a qualsevol transacció.

Res més. Gràcies, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes
té la paraula la Sra. Pons. 

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, Sra. Presidenta. Senyores i senyors diputats, seré
molt breu. Només són dues les esmenes que el Grup
Parlamentari El Pi presenta en aquesta Conselleria d'Hisenda i
Relacions Exteriors, en aquests pressuposts de cara a l'any que
ve, i són la 12085 i la 12086, una d'elles és també reiterada en
relació amb exercicis anteriors allà on també la vàrem
presentar, perquè simplement per motius d'eficiència i de
reducció de costs, nosaltres creim que és imprescindible
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eliminar l'Oficina de Prevenció i Lluita contra la Corrupció de
les Illes Balears, no perquè no vulguem perseguir la corrupció
-que volem-, sinó perquè creim que el seu lloc adient, ideal,
eficient i eficaç seria la Sindicatura de Comptes.

Aquesta és una de les esmenes, i l'altra és afegir una nova
partida per possibilitar la creació del Tribunal Administratiu de
Recursos Contractuals, amb una quantia de 50.000 euros.

Peticions humils, però creim possibles. I, pel que fa a la
resta d’esmenes dels grups que també n’han presentat, el Partit
Popular i Ciutadans, nosaltres ens mourem entre el sí i
l'abstenció, però que no hi haurà cap vot contrari.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Pons. En torn en contra, pel Grup
Parlamentari Unidas Podemos té la paraula la Sra. Martín. 

LA SRA. MARTÍN I PERDIZ:

Gràcies, presidenta. En relació amb les esmenes presentades
pel Partit Popular, no compartim les receptes que propugnen ni
veiem que donin solució a la realitat de les nostres illes en
aquests moments, així que no, no els donarem suport més que
a banda d’alguna petita transacció, que s’exposarà per part del
PSIB una miqueta més envant.

En relació amb el Grup Ciudadanos, hi ha algunes qüestions
tècniques en relació amb les esmenes presentades, que no
permeten que els donem suport, però sí que ens sembla molt
interessant i rellevant la que presenten en l'àrea de accessibilitat
i per a persones amb diversitat funcional. Llavors, a aquesta sí
que els donaríem suport.

I a El Pi, comentar que no compartim tampoc el tema del
tancament de l'Oficina anticorrupció, ben igual que també ho
ha defensat el Partit Popular. Nosaltres hem estat defensors des
del primer moment, ens sembla que és una eina imprescindible
i més en aquesta comunitat autònoma.

I en relació amb les seves esmenes s’ha de comentar que
ens sembla interessant destacar que la que demanen el grau en
radioteràpia per a la Universitat de les Illes Balears, no ens
consta que la Universitat hagi fet petició, hi hagi moviment...,

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... -perdona, ah!, d’acord, perdoni-, idò res, ha estat una errada
meva, gràcies, Sra. Pons, ho tenim malament als apunts,
gràcies. Llavors, no, em sap greu, no donarem suport a les
seves iniciatives.

Gràcies, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca té la
paraula la Sra. Campomar. 

LA SRA. CAMPOMAR I ORELL:

Gràcies, presidenta. Bé, nosaltres hem de dir que en aquesta
secció, evidentment, com s’ha dit abans, hi ha poques esmenes,
una secció que realment bàsicament fa una gestió general dels
pressuposts, i hem de dir que, després d'haver escoltat el Sr.
Costa, i després d'haver-lo escoltat ahir a l'articulat, bé, entenc
que és el mateix, reforça el seu discurs en el sentit que l'aposta
que fa el PP és d’insistir que la baixada d'imposts és el que
reactivarà l'economia; nosaltres el que realment creiem és que
el que donarà reactivació de l'economia és precisament reforçar
els serveis públics i donar cobertura a moltes qüestions i
incentivar la inversió pública i, per tant, no podem estar d'acord
amb aquesta qüestió, ja ho hem debatut moltes vegades en
aquesta cambra.

A part d'això, hi ha hagut una frase que m'ha cridat l'atenció,
perquè ha dit “la baixada que afectaria, principalment, les
persones que cobren menys de 30.000 euros”. Jo crec que aquí
la qüestió és precisament “principalment”, vol dir que no
només, aquesta precisament és la qüestió que nosaltres no
compartim amb vostès, que vostès, encara que entenc que a
moltes propostes seves de baixada d'imposts, fan una baixada
d'imposts a ingressos inferiors a 30.000 euros, però segueixen
fent baixada d'imposts a ingressos superiors a 30.000 euros i,
per tant, nosaltres no hi estam d'acord.

Dit això, crec que també s'han fet esmenes jo crec que en
negatiu, que són les d’eliminació de l'oficina, i altres en positiu,
jo valor principalment aquestes de part de Ciudadanos, és un
tema que compartesc amb el Sr. Marc Ribas, el tema de la
preocupació per la innovació i la preocupació precisament per
qüestions de compra innovadora, etc., per qüestions, diguem,
professionals. I, per tant, crec que en aquest cas esper, sé que
es plantejaran algunes transaccions d’algunes esmenes en
aquest sentit, un parell d'esmenes i, per tant, nosaltres en aquest
sentit hi donarem suport, perquè creiem que tot el que sigui
incentivar criteris de compra pública innovadora, criteris de
digitalització, criteris d'economia circular és positiu a la nostra
administració pública.

El tema que ja ha comentat la companya, amb l'esmena
també de Ciudadanos, d'accessibilitat al Parlament, jo
coincidesc amb la... se’n va parlar, he de dir que se’n va parlar
a la Mesa, perquè crec que és un tema que afectava també el
Parlament, i crec que tots els grups vèiem en positiu la
possibilitat que es fes un estudi de com millorar l'accessibilitat
a aquest parlament i, per tant, crec que en això coincidim la
majoria de diputats i diputades d'aquesta cambra, per tant,
nosaltres donarem suport a una transacció que esper que el
Partit Socialista faci en aquest sentit, precisament, per millorar
l'accessibilitat d'aquesta cambra, que crec que encara necessita
moltes millores.

Dit això, nosaltres també, des de MÉS per Mallorca, i
encara que no sigui en aquesta comissió, perquè es va aprovar
en ponència, també volem ressaltar la importància creiem que
s'hagi aprovat la creació d'aquesta càtedra d'insularitat a la UIB,
per valor de 60.000 euros, crec que el tema de la insularitat és
un tema constant en aquesta cambra, que encara falta molt de
camí a recórrer, amb estudis, amb diagnosis i amb exigències
a nivell estatal, perquè se’ns compensi la insularitat com toca.
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Per tant, creiem que és positiu que precisament hi hagi persones
que acadèmicament puguin estudiar, precisament amb més
profunditat, aquesta qüestió i puguin obrir camins de quines són
les necessitats de la nostra comunitat autònoma i les seves
reivindicacions. Per tant, des de MÉS per Mallorca he de dir
que estam contents que aquesta qüestió s'hagi introduït en
aquest pressupost.

I per ara res més. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula la
Sra. Truyols.

LA SRA. TRUYOLS I MARTÍ:

Moltes gràcies, presidenta. Seré breu també, en primer lloc,
volia fer una sèrie de consideracions en relació amb el que ha
comentat el Sr. Costa, del Partit Popular, aquesta esmena a la
totalitat que ha presentat a la secció és una de les mil i una
irresponsabilitats del Partit Popular, és una forma de negar els
ingressos tributaris d’aquest govern, per tant, de negar també el
compliment de la progressivitat dins el sistema, repeteix que
aquí ja li vaig dir un parell de vegades que perquè un sistema
tributari sigui just ha de ser progressiu, n’hem parlat molt i en
parlarem més la setmana que ve sobre aquest tema; i també és
negar la despesa i la inversió social que fa aquest govern des
del punt de vista ja de la partida de despeses.

Hem de recordar que aquests pressuposts, més del 70%, van
destinats a cobrir i enfortir l'estat del benestar, cobrir despesa
sanitària i despesa en serveis socials.

En relació amb la supressió de l’Oficina anticorrupció, bé
que la fan servir alguns grups que de vegades la injurien i
demanen, com deia, la seva eliminació, quan els interessa sí que
la fan servir, com, per exemple, en el cas de la vacunació dels
alts càrrecs d’aquest govern, que, com saben, la causa ha estat
arxivada.

I, com deia, presentaré una sèrie d'esmenes, concretament
una esmena de transacció a la 12253, de Ciutadans, la
motivació, com deia la Sra. Campomar, no és més que realitzar
un estudi per tal de millorar l'accessibilitat a les persones amb
discapacitat i amb diversitat funcional. I també davant tota una
sèrie d'adequació i instal·lar dins el Parlament de les Illes
Balears i amb tota una sèrie d'elements que possibilitin aquesta
millora, com pugui ser la web, senyalització en braylling o
orientació acústica.

A més, també presentam tres esmenes d’afectació,
concretament a les esmenes 12264, 12266 i 12267 del Grup
Ciutadans, són esmenes d'afectació, és un tema de partida i
s’afectarien la 12264 a la partida 14100/141A01/22706/00, i la
resta també a aquesta mateixa partida.

I bé, simplement -com deia- seré breu i amb això acab. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula el Sr. Castells.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta, i bon dia a tothom. També
crec que seré breu, perquè la secció ho facilita.

Respecte de les esmenes a la totalitat, crec que ens movem
a un terreny força ideològic i també de consideracions de
política econòmica, ahir ja vam poder fer comentar-les en el
debat a l'articulat i, per tant, hi votarem en contra, i en aquests
aspectes de més fons crec que el lloc idoni per fer-ne el debat
serà en el Ple i, per tant, no els cansaré avui amb aquestes
consideracions.

Pel que fa a les esmenes parcials, tothom sap quina és la
nostra postura sobre el tema de l'Oficina anticorrupció, per tant,
votarem en contra de les esmenes tant del Partit Popular com
d’El Pi en aquesta matèria.

Pel que fa a les esmenes de Ciutadans, toquen alguns
aspectes tots molt raonables, de vegades fa por votar a favor
d'aquestes esmenes, encara que un pugui estar-hi d’acord
perquè no saps fins a quin punt desballestes el pressupost
rigiditzant-lo i de vegades cal fer atenció a altres prioritats, per
tant, en aquest cas crec que hi ha una sèrie de transaccions per
part del Govern, doncs crec que és d’agrair que, amb la
col·laboració del Grup de Ciutadans i del Govern, puguem
votar a favor d’algunes d’aquestes mesures que em semblen
molt adequades.

I això és tot. Moltes gràcies, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Castells. En torn de rèplica, pel Grup
Parlamentari Popular, té la paraula el Sr. Costa.

EL SR. COSTA I COSTA:

Sí, gràcies, presidenta, seré molt breu. Només dues o tres
reflexions.

Primer, Sra. Campomar, resulta estrany que si les baixades
d'imposts incideixen principalment -i és cert- sobre les rendes
mitjanes i baixes, no consideri que alguna de les baixades
d'imposts que incideixen específicament i concretament sobre
les rendes mitjanes i baixes, li sembli bé. Jo no dic que li
sembli bé tota la reforma fiscal del Partit Popular, però que cap
mesura fiscal del Partit Popular no li sembli bé és com a mínim
un tant estrany.

Per altra banda, la Sra. Campomar ha tocat un tema, donat
que estam davant la Conselleria d'Hisenda i Relacions
Exteriors, un tema molt interessant, que és el tema de la
insularitat, i voldria aprofitar per dir que és de vital importància
per a 2023, ens pareix bé que s'hagi fet la càtedra aquesta
d'insularitat amb la UIB per... intentar que la regla de mínimis
s'incrementi per a les Illes Balears i les illes de la Mediterrània,
sobretot tenint en compte que a dia d'avui la part fiscal del
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REB, a part d'aquesta temporalitat que nosaltres no compartim
en absolut fins a 2028, té un límit màxim d’ajuda fiscal que és
el que marca la regla de mínimis.

I en aquest sentit voldria posar de manifest, i jo sé que el
Govern de les Illes Balears és conscient d'aquesta qüestió, que
de cara a 2023 es preveu una modificació del Reglament per
part de la Comissió Europea que modificarà la regla de mínimis
-la regla de mínimis- en el conjunt de la Unió Europea, sobretot
perquè 200.000 euros és una xifra que ara mateix, en tres anys,
eh?, 200.000 euros en tres anys és una xifra que no té res a
veure amb la realitat del dia d'avui, amb una inflació desbocada
com la que tenim.

En conseqüència, aprofitant aquesta modificació del
Reglament i concretament de la regla de mínimis, seria de vital
importància que les Illes Balears tenguessin una regla de
mínimis específica per a les illes, que no som ultraperifèriques,
però que sí que som illes i, en conseqüència, es pogués
incrementar aquesta regla de mínimis per a les Illes Balears.
També seria molt important, evidentment, ampliar aquesta regla
de mínimis pel que es refereix a les ajudes al transport de
mercaderies. 

També voldria fer una breu consideració en matèria de
política econòmica, perquè ahir el Sr. Castells va fer-hi
referència, i jo crec que també convé entrar breument en el
debat.

El Sr. Castells diu que les baixades generalitzades d'imposts
tendrien incidència en la inflació, ja, però és que no es planteja
una baixada generalitzada d'imposts, es planteja una baixada
segmentada d'imposts a les rendes mitjanes i baixes, es
plantegen deduccions per exemple per naixement, per exemple
per despeses en residències i centres de dia o contractació de
persones per a cures, es planteja una reducció de l'impost de
transmissions patrimonials per a joves menors de 30 anys, per
a famílies nombroses, ... En conseqüència es fa una reforma
fiscal segmentada. I, per altra banda, el mateix impacte que
podria tenir sobre la inflació una reducció d'imposts
generalitzada també es produeix com a una conseqüència d'un
increment de la despesa. És equivalent des d'un punt de vista
pràctic, o és que la bonificació dels 20 cèntims de la benzina no
té un impacte generalitzat i en conseqüència un impacte
inflacionari? Evidentment sí. Evidentment sí, perquè és una...
és de facto una transferència generalitzada, amb independència
de la renda, en aquest cas, amb total independència de la renda. 

En conseqüència, el mateix impacte pot tenir un increment
de despesa que una reducció d'imposts si és que ens referim
exclusivament a la inflació, i -repetesc- tant la proposta del
Partit Popular en l’àmbit nacional com l’autonòmica es refereix
a una proposta de rebaixa d'imposts segmentada, i això és
important tenir-ho en compte. 

Finalment, només dir que, a efectes de la votació, ens
abstindrem a les esmenes que presenten els altres grups de
l'oposició.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos, té la paraula el
Sr. Pérez-Ribas.

EL SR. PÉREZ-RIBAS I GUERRERO:

Gràcies, presidenta. Primer, vull agrair les propostes de
transacció que ens han fet arribar a quatre de les nostres
esmenes, que acceptam, acceptam les quatre propostes de
transacció, i després manifestar que nosaltres votarem en contra
de l'eliminació de l'Oficina de Prevenció i Lluita contra la
Corrupció de les Illes Balears. Sí que tenim algun punt en què
discrepam en aquesta oficina, com és el sou del seu director,
però considerem que aquesta oficina sí que s'ha de mantenir i
que fa una feina necessària per a la societat de les Illes Balears. 

Dit això, res, agrair la bona voluntat de predisposició dels
grups parlamentaris que votaran a favor de les nostres
iniciatives.

Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes
té la paraula la Sra. Pons. 

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, presidenta. Seré molt breu, simplement dir que ens
mourem... això, entre el vot afirmatiu i l'abstenció a les
esmenes presentades pels altres grups i simplement fer una
puntualització. 

Nosaltres creim en l’Oficina anticorrupció, absolutament hi
creim perquè és necessària, perquè és imprescindible. El que no
creim és que estigui ben col·locada. Nosaltres creim que ha
d'estar dins la Sindicatura de Comptes. Per això, de qualque
manera, demanam la seva eliminació, però creure-hi, hi creim.
El que passa és que està desubicada segons El Pi.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. En torn de contrarèplica pel Grup Parlamentari
Podemos té la paraula la Sra. Martín.

LA SRA. MARTÍN I PERDIZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. L'Oficina anticorrupció està ben
ubicada al nostre mode de veure-ho i respon als seus objectius
allà on és. Per aquest motiu no donarem suport ni a l'esmena
per eliminar-la ni a l'esmena que proposa el Partit El Pi
Proposta per les Illes.

En relació amb altres qüestions en matèria tributària, no
podem compartir les afirmacions del Partit Popular,
evidentment. No..., o sigui... saben que no solucionen els
problemes d'inflació, ho saben, se'ls ha demostrat per activa i
per passiva, just ahir es va aprovar una llei de família, un
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avantprojecte de llei de famílies per donar resposta a tota una
sèrie de qüestions en relació amb la cura, tant de menors com
de persones grans, etc.

Pensam que són aquestes les iniciatives que s'han de dur a
terme i no les reformes tributàries que s’estan defensant. En
aquest sentit, mantindrem el sentit del vot que hem manifestat
a la primera intervenció.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Martín. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, té la paraula la Sra. Campomar.

LA SRA. CAMPOMAR I ORELL:

Gràcies, presidenta. Bé, per al·lusions, Sr. Costa, li diré que
jo crec que... coincidim, no?, en alguna proposta, la reducció de
l'impost de transmissions patrimonials per compra d'habitatge
habitual, vostès sempre han dit que hem copiat el Partit
Popular, per tant, jo crec que això... (...) dir que és el que..., jo
crec que també el que agrada també es copia. 

Sí que és cert que nosaltres no coincidim en moltes de les
coses i li posaré un exemple sobre el qual no coincidim en
aquest punt d'imposts amb el Partit Popular, que és que vostès
vulguin posar límit a l'impost de transmissions patrimonials a
l’11%, encara que siguin compres d’habitatges de 2 milions
d'euros, que vostès creguin que una persona que es compra un
habitatge de 2 milions d'euros no pot pagar un 2% més
d’impost de transmissions patrimonials, la qual cosa pot ajudar
els ingressos d'aquesta comunitat autònoma, així com està el
tema de l'habitatge, a nosaltres això ens sembla -diguem- un
topall que no entenem com vostès volen només... ajudar els
privilegis d'aquestes persones que precisament es poden
comprar aquests tipus d’habitatges. Això sí que no ho
compartim i no ho entenem. No... no ho entenem, però bé, ja
està, vull dir jo crec que és un debat que hem fet moltes
vegades, que el tornarem fer -supòs- al ple i que, per tant...

Sí que és ver que coincidim en el tema d'insularitat. Estic
segura que coincidim en moltes qüestions. Jo en això sí que
coincidesc amb vostè i... o vostè coincideix amb mi, és igual,
jo crec que coincidim tots, que la regla de mínimis és un topall
que perjudica moltíssim les nostres empreses. És cert que
durant la COVID aquesta regla s’ha flexibilitzat perquè si no,
moltes de les ajudes no haguessin pogut arribar a les empreses,
però sí que ha quedat... ha quedat, diguem..., diguem... fa massa
temps aquest topall ja no és raonable i, sobretot, no és raonable
a unes illes. 

I, per tant, sí que coincidim que les nostres illes necessiten
una regla de mínimis flexible per a les Illes Balears i moltes
altres qüestions que també s'han posat damunt la taula en
estudis com és, per exemple, que el límit... que en segons quins
projectes europeus entre regions... no puguin compartir aquests
projectes europeus, regions que estiguin a més de 150
quilòmetres de distància, no? Això no et permet accedir-hi. És
clar, el fet de ser unes illes ... com a mínim per compartir amb
una altra regió... ja fàcilment superes aquests quilòmetres. 

Per tant, no només amb la regla de mínims, també hi ha
moltes altres qüestions en temes d'insularitat a tractar amb
Europa, i també hi ha moltes qüestions en temes d'insularitat a
tractar amb el Govern espanyol que fins ara i encara ens té
pendents moltes qüestions que nosaltres des de MÉS per
Mallorca reclamam en temes d'insularitat. Per tant, per això he
iniciat a la meva intervenció, o he dit a la meva intervenció que
estam satisfets que hi hagi una càtedra específica a la UIB que
precisament es dediqui als estudis d’insularitat.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Socialista, té la paraula la
Sra. Truyols.

LA SRA. TRUYOLS I MARTÍ:

Moltes gràcies, presidenta. En relació amb el que ha contat
fins ara la Sra. Campomar, hi estam totalment d'acord. És
important ara, reprendre tota la feina que s'ha fet en relació amb
els minimis, per tal de poder apuntar el llindar d'aquests
obstacle per a les nostres empreses, el fet que només puguin
destinar-s’hi 200.000 euros en 3 anys, això és un autèntic
drama en moltes ocasions. Per tant, com deia el Grup
Parlamentari Socialista, està totalment a favor de donar suport
al Govern i a les entitats per tal que puguem arribar, un dia no
molt llunyà, a tenir un llindar molt més elevat, més bé no, no
tenir llindar, com seria el cas de les regions ultraperifèriques i,
per tant, el cas de Canàries. 

I bé, simplement això, era això el que volia afegir. Moltes
gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula el Sr.
Castells.

EL SR. CASTELLS I BARÓ: 

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. I també respondré al Sr.
Costa, que li agraeixo que m'hagi respost, perquè ahir quan
vaig adreçar-me a ell, ell ja no tenia torn per respondre i per
tant, tenim oportunitat de continuar el debat. 

El debat va sobre quina és la millor política per mantenir el
poder adquisitiu de les famílies i a la vegada no alimentar
l'espiral de la inflació. Jo no només em referia a les esmenes del
Partit Popular, també em referia a algunes esmenes, per
exemple, de la que Ciudadanos ha fet molta bandera, que és la
de deflactació dels trams de l’IRPF. No sé si..., ara no record
si el PP també ha presentat aquesta esmena, em sembla que el
Grup d'El Pi també l'ha presentada. I jo, quan parlo d’una baixa
generalitzada, em referia a mesures d’aquest tipus, que en el cas
del Partit Popular i amb la resposta que donava vostè, Sr.
Costa, és clar que la seva proposta no és generalitzada, en el
sentit vertical, és a dir, en tots els trams, però sí que
generalitzada en el sentit horitzontal, almenys en els trams més
baixos, és a dir m'explicaré. És a dir, quan es fa una rebaixa de
tipus d’IRPF, encara que sigui en uns trams determinats, és
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generalitzada en el sentit horitzontal. És a dir, les decisions de
despesa que facin les famílies amb aquests doblers, que
s'estalvien de tributar, pot donar-se en qualsevol tipus de bé de
consum.  

Això ho contraposo a unes polítiques adreçades a
subvencionar o a intervenir el preu de productes determinats,
adreçats a limitar el preu de bàsicament la cistella de la compra,
que tots estam d'acord, que és el que hem de garantir un control
de preus, per tal de no perjudicar o de no deteriorar
excessivament el benestar de les famílies. 

Vostè he fet referència als 20 cèntims de la benzina. A mi
és una mesura que no m'entusiasma, perquè per començar és
inequitativa, com vostè diu molt bé, perquè se'n beneficia
tothom, fins i tot el gran consumidor que té un iot se'n beneficia
més, que qui té un utilitari per simplement desplaçar-se a la
seva feina. Jo a aquesta mesura només l'hagués reservat per a
usos professionals i empresarials, perquè és el que realment
afecta la cistella de la compra. És a dir, evidentment, el preu
del combustible té un efecte en cascada, en el cost d'adquisició
de tots els productes i sobretot de productes bàsics, afecta la
pesca, afecta l'agricultura, afecta el funcionament de la
indústria. Però bé, això és ciència ficció, supòs que aquesta
mesura no s'ha fet així perquè era molt complicat. 

Però en qualsevol cas, el que li vull dir és que jo veig molt
més adequada una mesura més quirúrgica de control de preus
de determinats béns, que afecten despeses essencials de les
famílies. I en aquest cas està clar que tot el tema energètic o
altres mesures, com per exemple el control de preus del
transport públic té un efecte. Jo crec que la mesura dels 20
cèntims de benzina, per molt criticable, jo crec que ha tingut un
efecte en el control de la inflació i tot el tema de l'excepció
ibèrica ha tingut una incidència en el conjunt de la inflació. I la
gratuïtat en el transport públic ha tingut una incidència en
l'evolució del preu de la cistella de la compra, en sentit ampli,
és a dir, en totes aquelles despeses imprescindibles per a una
família com per exemple és el transport. 

Per tant, crec que -i ho deia ahir- aquesta política més
quirúrgica que ha impulsat el Govern de l'Estat, jo crec que està
donant bons resultats, en el sentit que han contribuït a un major
control de preus i a una menor escalada de la inflació. I en
aquest sentit crec que és una mesura encertada. I en canvi, les
rebaixes generalitzades, generalitzades en el sentit que li he dit
al començament de la meva intervenció, crec que sí que
podrien alimentar una espiral de inflació i per tant, acabar sent
contraproduents a més llarg termini. 

Això és tot. Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Per fixar la seva posició, pel Grup Parlamentari
VOX-Actua Baleares té la paraula el Sr. Rodríguez.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Presidenta. Con toda brevedad, nosotros
votaremos a favor de aquellas enmiendas que nos parece que

mejoran el presupuesto, la vida de los ciudadanos. Nos
abstendremos en la práctica totalidad del resto. 

Pero sí quería dejar constancia de nuestro respaldo total y
absoluto al cierre de la mal llamada Oficina de Prevención y
Lucha contra la Corrupción que, como bien ha dicho el Sr.  
Costa, podría llamarse “Oficina de lucha contra la Oposición”,
porque es de lo que ha hecho gala y efecto esta oficina. Pero es
más, es más, aparte de la duplicidad que se ha hablado mil
veces, el estado de derecho tiene todos los organismos
necesarios: la Sindicatura de Cuentas, el Tribunal de Cuentas,
la Fiscalía Anticorrupción, unidades especializadas para este
tipo de delitos, dentro de los Cuerpos y Fuerzas de seguridad
del Estado, ... Es que, además, como ahora, el Gobierno de la
nación nos va a regalar un Código Penal, hecho a medida de los
culpables -y utilizo palabras del presidente socialista de
Castilla-La Mancha, el Sr. García-Page-, pues evidentemente
es que ya no va a tener mucho sentido, porque, si la
malversación va a dejar de ser un delito y prácticamente va a
ser un timbre de orgullo y honor al que la haya cometido, ¿qué
sentido tiene mantener el coste de esta oficina? Al final, esta
oficina no será más que, precisamente una especie de delito de
dilapidación de caudales públicos. 

Gracias, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

 Gràcies, Sr. Rodríguez.  Passam a la votació de les esmenes
a la secció 14, Conselleria d'Hisenda i Relacions Exteriors.
Començarem amb la votació de les esmenes del Grup Popular.

Esmena 12644.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12645.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 8 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12646.
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Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

(Remor de veus)

Repetim la votació de l’esmena 12646.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12647.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12648.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de les esmenes del Grup Parlamentari
El Pi Proposta per les Illes.

Esmena 12085.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 8 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmenes parcials presentades pel Grup Parlamentari
Popular.

Esmena 12734.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 8 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12735.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 8 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de les esmenes presentades pel Grup
Parlamentari Ciudadanos.

Esmena transaccionada 12264.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

9 vots a favor, cap en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena transaccionada 12266.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?
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LA SRA. SECRETÀRIA:

9 vots a favor, cap en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena transaccionada 12267.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

9 vots a favor, cap en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12263.

Vots a favor?

12263.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12265.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena transaccionada 12253.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

9 vots a favor, cap en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

I esmena del Grup Parlamentari El Pi, esmena 12086.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 8 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Bé, hem acabat la votació de la secció 14 i reiniciam la
sessió a les 12 hores i començarem amb la secció 15. 

Gràcies.

(Pausa)

(El Sr. Vicepresident substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, diputats, diputades, disculpau l’espera, iniciarem
aquesta nova sessió. Reprenem la sessió amb el debat de
l’agrupació de la secció 15, de Conselleria de Medi Ambient i
Territori, amb les seccions i entitats afins.

És el debat número 6, de totalitat i globalitat.

Esmenes a la totalitat, del Grup Parlamentari Popular.
Secció 15, Conselleria de Medi Ambient i Territori, esmena
RGE núm. 12414/22.

Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears.
Secció 15, Conselleria de Medi Ambient i Territori, esmena
RGE núm. 12087/22.

Esmenes parcials. Per part del Grup Parlamentari Popular.
Secció 15, Conselleria de Medi Ambient i Territori, al
programa 561A, domini públic hidràulic: protecció i control.
Directiva marc de l'aigua, esmenes RGE núm. 12419, 12420,
12421 i 12416/22; al programa 562A, abastament d'aigües,
esmenes RGE núm. 12491, 12495 i 12496/22; al programa
562B, sanejament i depuració d'aigües, esmenes RGE núm.
12494 i 12497/22; al programa 571A, gestió de residus,
esmenes RGE núm. 12486 i 12670/22; al programa 571C,
gestió d'espais naturals, esmena RGE núm. 12487/22; al
programa 571F, espècies silvestres, esmena RGE núm.
12417/22; al programa 571G, sanitat forestal, esmenes RGE
núm. 12415 i 12418/22; E03, Agència Balear de l'Aigua i de la
Qualitat Ambiental, ABAQUA, esmenes RGE núm. 12422,
12423, 12424, 12425, 12426, 12427, 12428, 12429, 12430,
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12431, 12432, 12433, 12434, 12435, 12436, 12437, 12438,
12439, 12440, 12441, 12442, 12443, 12444, 12445, 12446,
12447, 12484, 12485, 12489, 12498, 12499, 12500, 12501,
12563, 12564, 12665, 12667, 12668, 12669, 12681, 12690,
12692, 12693, 12694, 12695, 12696, 12697, 12701 i
12709/22; E04, Institut Balear de la Natura, IBANAT, esmenes
RGE núm. 12488, 12492, 12493, 12666 i 12680/22.

Per part del Grup Parlamentari Ciudadanos se han presentat
esmenes a la secció 15, Conselleria de Medi Ambient i
Territori, al programa 561A, domini públic hidràulic: protecció
i control. Directiva marc de l’aigua, esmenes RGE núm. 12271
i 12268/22; al programa 562B, sanejament i depuració
d’aigües, esmenes RGE núm. 12257, 12258, 12261 i 12262/22;
al programa 571A, gestió de residus, esmenes RGE núm.
12256, 12260 i 12259/22.

Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears.
Esmenes a la secció 15, Conselleria de Medi Ambient i
Territori, al programa 531A, ordenació del territori i
urbanisme, esmenes RGE núm. 12092, 12144 i 12188/22; al
programa 561A, domini públic hidràulic: protecció i control.
Directiva marc de l’aigua, esmenes RGE núm. 12088, 12089 i
12109/22; al programa 562A, Abastament d’aigües, esmenes
RGE núm. 12090 i 12093/22; al programa 562B, sanejament
i depuració d'aigües, esmenes RGE núm. 12091, 12094, 12095,
12096 i 12097/22; al programa 571C, gestió d'espais naturals,
esmenes RGE núm. 12103, 12102, 12098 i 12185/22; al
programa 571D, conservació i millora del medi natural,
esmenes RGE núm. 12099, 12100, 12101, 12107 i 12108/22;
al programa 571E, planificació forestal, esmena RGE núm.
12176/22; al programa 571F, espècies silvestres, esmenes RGE
núm. 12104 i 12105/22; al programa 571J, direcció i serveis
generals de la Conselleria de Medi Ambient i Territori, esmena
RGE núm. 12106/22.

Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 15,
Conselleria de Medi Ambient i Territori, al programa 571A,
gestió de residus, esmenes RGE núm. 12854 i 12855/22; al
programa 571B, educació ambiental, esmena RGE núm.
12870/22; al programa 571C, gestió d'espais naturals, esmena
RGE núm. 12871/22; E03, Agència Balear de l'Aigua i de la
Qualitat Ambiental, l'ABAQUA, esmenes RGE núm. 12833,
12843, 12844, 12845, 12846, 12847, 12852 i 12863/22.

Grup Parlamentari Mixt-Gent per Formentera, Partit
Socialista i Esquerra Unida, secció 15, Conselleria de Medi
Ambient i Territori, al programa 571A, gestió de residus,
esmena RGE núm. 12821/22; i E03, Agència Balear de l'Aigua
i de la Qualitat Ambiental, ABAQUA, esmenes RGE núm.
12826 i 12827/22.

Abans de començar el debat, diputats i diputades, us
demanaria si es produeixen substitucions.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Sr. President, vicepresident, Damià Borràs substitueix Pilar
Costa.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Pilar Carbonero substitueix Maria Antònia Truyols. 

EL SR. SANZ I IGUAL:

Sr. Vicepresident, Antonio Sanz substitueix Josep Castells. 

EL SR. BONET I DÍAZ:

Sr. Vicepresident, Javi Bonet substitueix Antoni Costa

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Margalida Durán substitueix Sebastià Sagreras.

EL SR. FERRÀ I TERRASSA:

Josep Ferrà substitueix Joana Campomar.

EL SR. MÉNDEZ I BAIGES:

Jesús Méndez sustituye a Marc Pérez-Ribas. 

LA SRA. PONS I SALOM:

Lina Pons substitueix Maria Antònia Sureda... Josep Melià. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Sergio Rodríguez sustituye a Idoia Ribas.

EL SR. JIMÉNEZ I FERNÁNDEZ:

Pablo Jiménez sustituye a Antonia Martín.

EL SR. PRESIDENT:

Perfecte. Molt bé, moltes gràcies. Iniciarem la defensa
conjunta de les esmenes. En aquest sentit té la paraula el Sr.
Javi Bonet, per part del Grup Parlamentari Popular, per un
temps de deu minuts. 

EL SR. BONET I DÍAZ:

Moltes gràcies, vicepresident. Buenos días, señoras y
señores diputados. Desde el Partido Popular, en comisión lo
que vamos a hacer será, evidentemente, votar a favor de todas
nuestras enmiendas y, a las del resto de grupos
parlamentarios, nos vamos a abstener en comisión, sin
perjuicio de que en el pleno expresemos el sentido del voto.

En la sección 15, el Grupo Parlamentario Popular ha
presentado 69 enmiendas, en gran parte, dirigidas a lo que
nosotros consideramos que es un sector o un ámbito de
inversión absolutamente prioritario en las Islas Baleares,
como es el tema del ciclo del agua. El ciclo del agua es una
materia que para el Partido Popular constituye un factor clave
de la transformación en las islas Baleares, un factor clave de
competitividad de nuestra principal industria, y un sector
donde el nivel de obsolescencia a que han llegado algunas
infraestructuras que tenemos en las islas es más que evidente
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y se ha incrementado muchísimo, y es justamente,
precisamente por eso, que hemos introducido una serie de
enmiendas con ánimo constructivo a este presupuesto.

En consecuencia, como verán, la mayor parte o una gran
parte de las enmiendas que hemos planteado en los
presupuestos va justamente en este sentido. Empiezo a
comentar cada una de las enmiendas, lo haré de forma rápida
porque ya ven que son numerosas.

Al programa 561A, dominio público hidráulico, con
atención y control, hemos introducido una de finançament del
drenatge a Ses Salines a Mallorca, una altra, d'un drenatge a la
Colònia de Sant Jordi, i una altra de drenatge i seguretat en el
torrent de Na Marranxa en el seu pas pel CEIP Pere Rosselló
i Oliver d'Alaró; i la darrera, augmentar la partida de personal
per contractar més tècnics per desbloquejar els informes
pendents de Recursos Hídrics.

Al programa 562A, abastament d'aigües, n’hem presentat
una de xarxa d'aigua potable en alta a municipis de Menorca,
n’hem presentat una altra d'actuacions per a la millora i de
reparació de les fugues d'aigua a Menorca, i n’hem presentat
una altra de construcció de la dessaladora de Llevant de
Menorca, amb un plurianual de 4,5 milions d’euros.

Al programa 562B, de sanejament i depuració d'aigües, hem
presentat una depuradora a Cala Morell, a Menorca, amb un
plurianual; i la dotació de serveis i clavegueram a Cala Sant
Esteve, també a Menorca.

Al programa 571A, gestió de residus, n’hem presentat una
de trasllat de llots de Ferreries i finançament de la planta de
triatge d'Eivissa, d'acord amb el Pla director sectorial per a la
gestió de residus urbans.

Al programa 571C, gestió d'espais naturals, n'hem
presentada una en el Parc Natural d'Es Trenc-Es Salobrar de
Campos, de més manteniment i reparacions de les que hi ha a
l'actualitat.

Al programa 571F, espècies silvestres, afectar una part
d'aquesta partida a augmentar la lluita contra les serps invasores
a Eivissa i Formentera.

Al programa 571G, sanitat forestal, una de protecció de La
Savina d'Eivissa i Formentera, tal i com vàrem comentar aquí
amb el conseller; i una de lluita contra la processionària del pi
a Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera, és recurrent però
mai no hi és de més afectar més partida en aquesta tasca.

I aquí ve la gran quantitat que és la d’E03, Agència Balear
de l'Aigua i de la Qualitat Ambiental, que també intentaré
fer-ho de forma ràpida. Evidentment, afectació per a més neteja
de torrents a Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera, mai no
és suficient, i crec que tots estam d'acord en això; una altra
d'afectació, la rehabilitació del circuit hídric de la finca pública
de Can Marroig, a Formentera; una altra d’afectació de pluvials
a Sant Miquel, a Eivissa; connexió de la dessaladora a pous
d'Es Caragolí, a Ciutadella, Menorca; pluvials a Alaior, a
Menorca, iniciar un plurianual; la millora en el subministrament
d'aigua potable de Sant Lluís i, més concretament, a l'àrea de

costa i Binissafúller (...) on els pous existents tenen una gran
quantitat de salinitat; un plurianual per al finançament del
projecte de pluvials de Ses Salines, a Mallorca; la xarxa de
sanejament en alta a Cala Gran i Cala D’Or, a Mallorca;
execució de les obres del sistema de clavegueram per a les
urbanitzacions de Sa Talaia, Binissafúller, Platja i Cap de Font
de Sant Lluís, a Menorca; dotar de clavegueram Trebalúger a
Es Castell, Menorca, amb un plurianual de 5 milions d'euros;
estació de bombeig a Platja Gran, Ciutadella, Menorca;
projecte terciari per treure aigua depurada de la depuradora fins
a la urbanització de Sant Tomàs, a Es Migjorn, Menorca, i que
es destini a ús públic; canalització d'aigües depurades a un tram
de la urbanització de Sant Tomàs, a Es Migjorn, a Mallorca; la
construcció del terciari a Serpentona, a Ciutadella, Menorca;
terciari EDAR de Ferreries, a Menorca; la millora de l’EDAR
a Sant Lluís, Menorca, substitució del reactor biològic existent
a l'actualitat; l’execució del projecte de construcció per al
subministrament d'aigua en alta a Manacor, a Felanitx, Campos,
Santanyí i Ses Salines; el col·lector sud per solucionar els
problemes de sanejament a Maó, Menorca, amb un plurianual
de 4,5 milions d'euros; plurianual per a la millora i l’ampliació
de la depuradora de Platja d'En Bossa, a Eivissa, el total del
projecte està valorat en 2,5 milions d'euros; millora i ampliació
de la depuradora a Cala Vedella, a Eivissa, i estudi de la
possible connexió de la depuradora de Cala Vedella a la
depuració de Cala Tarida; ampliació i millora de l'EDAR de
Formentera i substitució de l'ampliació de l'emissari a La
Savina; pla de desdoblament de pluvials i fecals de l'illa
d'Eivissa -llevat de la ciutat d'Eivissa- i reducció de fugues
d'aigua a xarxes municipals; finançament del pla de
desdoblament de pluvials i fecals a la ciutat d’Eivissa; neteja
dels torrents de Sa Pobla, en particular, perquè el municipi ens
ho està demanant de forma reiterada des de fa molts d'anys, i
crec que la situació ja és límit; neteja i millora de diversos
trams dels torrents de Menorca, també en particular; dotació
d'aigua potable de Cala Galdana, des de Ferreries, a Menorca;
l'emissari de l'EDAR de Maó a Es Castell; l'emissari de
Binidalí, a Menorca; planificació i ampliació de les
dessaladores existents per augmentar la capacitat de dessalar
d'aigua; clavegueram a Binibeca Nou, Menorca; infiltrat de
l'excedent d'aigua depurada als pous paral·lels al litoral de Sant
Lluís; segona desnitrificació a Maó; sanejament de l’altra banda
a Maó; emissari de salmorra penya-segat a Dalt Vila, a Eivissa;
depuració de Jesús, a Eivissa; ampliació de la dessaladora de
Santa Eulària, a Eivissa; connexió de bombeig d'aigua a Sant
Antoni, a Eivissa; dipòsit regulador d'aigua a Sant Miquel;
nova dessaladora de Sant Josep de Sa Talaia, preferentment al
Pla de l'aeroport; ampliació del servei de neteja del litoral de
Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera; executar el Pla
director d'aigües netes a Felanitx; una dessaladora d'aigua a
Santanyí; ampliació del terciari a Cala d’Or; tractament del
terciari a Santanyí; impulsió a Cala Llombards; impulsió
d'aigua de depuració a Cala d’Or; construcció de clavegueram
per a aigües fecals a la barriada del Calvari, de Sineu; i, la
darrera, nou emissari del port de Sant Miquel, a Eivissa.

I darrer, a l’Institut Balear de la Natura, a l’IBANAT, la
redacció i projecte i inici d'obres al centre mediambiental i
centre d'interpretació de Can Fasser, a Sa Dragonera; la neteja
i millora de les zones forestals públiques a Menorca; la línia
d'ajudes per a neteja i millora de zones forestals privades;
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manteniment de (...) contra incendis; i pla de reforestació de la
zona cremada de Cala Saona, a Formentera.

Com veuen són 69 esmenes parcials que... cap no té
interessos polítics, sinó que tenen un interès en la millora del
terreny, del territori, tant de la mar com dels boscos de les Illes
i estan introduïdes... totes tenen possibilitat de tenir una
transacció perquè la intenció és que surtin, no és intentar treure
cap rèdit. 

Per tant, els deman que, per favor, aquesta vegada les mirin
amb un poquet de... no sé dir-los la paraula... perquè la darrera
vegada em varen renyar si els deia “carinyo”. El que els dic és
que les mirin amb un poquet d’amor, com diu el Sr. Ferrà.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, gràcies, Sr. Bonet. És el torn del Grup
Parlamentari Ciudadanos, té la paraula el Sr. Méndez per un
temps de deu minuts.

EL SR. MÉNDEZ I BAIGES:

Gracias, Sra. Presidenta. Bien, nosotros planteamos un
problema, digamos, en la concepción general de esta
conselleria, tanto en su naturaleza como en su utilidad.

Nosotros no creemos quela naturaleza de esta conselleria
deba ser constrictora y doctrinaria, es decir, no debe tener
como misión coartar la libre relación de nuestra población y
nuestros visitantes con nuestro entorno en nombre de la
sacrosanta causa medioambiental.

Creemos que no debe tener como finalidad el alcanzar el
ple domini de la terra, el dominio urbanístico por medio del
control del suelo rústico, la conversión del medio ambiente y
del entorno en una fuente de empleo público y el
convencimiento social del peligro que los seres humanos
representan para este pobre planeta, con la demonización de
actividades relacionadas con todo tipo de recursos.

Nosotros queremos frente a esto, esta conselleria deber ser
la gran gestora de la relación del ser humano con el medio
ambiente y la prestataria a los grandes servicios de
mantenimiento, conservación, limpieza y eliminación de
residuos, además en un momento en que nos encontramos
frente a las obligaciones del despliegue de la nueva ley de
circularidad que nos impone desarrollar todos esos conceptos.
Es un momento donde las inversiones deberían dedicarse
fundamentalmente a esto, a cómo reconvertimos toda nuestra
gestión de residuos en una cosa reutilizable, práctica y útil.

Así que, recordando que los Acuerdos de Bellver
pretendían un refuerzo de la protección del territorio, que
pensaban impulsarse las inversiones necesarias para garantizar
la correcta depuración de aguas residuales y poner las bases
para avanzar en una mayor reutilización del agua, que se iba a
elaborar una ley de los agentes de medio ambiente, que no
hemos logrado ver, ni otra ley que también estaba propuesta,
pero en fin..., digo que creyendo que ayudamos y colaboramos

en la realización de estas gestiones que son las francamente
necesarias, hemos planteado una pequeña serie de enmiendas
que les procedo a explicar con toda rapidez también.

La primera de todas maneras es meramente que el
inmaterial pase a infraestructuras hidráulicas, es llevar los
recursos que necesitaremos y que repartiremos en las
siguientes, hay una afectación en inmaterial del 561A para
depuradora de Ibiza capital; hay una sustitución de temas de
ordenación de territorio y urbanismo a depuración y
alcantarillado donde, una vez llevado el dinero a ese sitio,
haríamos una serie de afectaciones sobre todo para el inicio del
proyecto de alcantarillado y la rehabilitación de la depuradora
de Cala Morell, que son tres de las enmiendas que también se
presentan aquí, es decir, con cuestiones prácticas.

Y de educación ambiental, que creemos que en estos
momentos la educación ambiental, pues ya se realiza en todas
las instancias más que necesarias y está todo el mundo
completamente convencido de ello y no es necesario insistir y
machacar sobre el tema, creemos que mejor se transfiere a la
gestión de residuos que, como hemos explicado, creemos que
es el mejor de los destinos que tienen en este momento.

En ese sentido se hacen el resto de nuestras enmiendas,
destinando a ayuntamientos y a consejos insulares, es decir, a
los responsables finales, partidas para ello.

Sobre las enmiendas propuestas por los demás partidos,
creemos que son muy detalladas, por cierto, Sr. Bonet, y
muestran un gran conocimiento del territorio, sus enmiendas,
a las que votaremos favorablemente a casi todas excepto...
seguimos el principio general de no utilizar deuda pública,
cuando usted pide recurrir a 34, lamentablemente tenemos que
negarnos, y nos abstenemos en alguna otra, pero creo que
tenemos como un par de cuestiones en las que tenemos dudas,
pero en general quitando... Usted me ha enumerado la
cantidad... Por cierto, dentro de ella me gustaría haber contado
las que tiene específicamente para Menorca porque nos parece
más que suficientes y demostradoras de conocimiento del
territorio insular menorquín.

En cuanto a las de El Pi, sí que tenemos cinco o seis
abstenciones que sobre todo están motivadas porque no
creemos en estos momentos en fondos destinados a la compra
pública. 

En cuanto al Mixto para Menorca, tenemos dos que no,
pero en general votamos a tres que sí, o sea, bastantes.

Y en cuanto a las de Gent per Formentera, y esperando que
nuestra votación sea útil para esta gent, votaremos a todas que
sí.

He terminado. Gracias, Sr. Presidente.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Méndez. És el torn del Grup Parlamentari El Pi
Proposta per les Illes Balears, Sra. Pons, deu minuts.
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LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, Sr. President. Senyores diputades i senyors
diputats, en aquesta secció 15 Conselleria de Medi Ambient, el
Grup Parlamentari El Pi presenta un total de 27 esmenes. És
cert que les nostres prioritats, una vegada més, van dirigides i
molt encaminades a la millora del cicle de l'aigua, així com a la
neteja dels torrents i, per tant, això marca unes prioritats per a
aquest grup.

Faré una enumeració ràpida d'aquelles que creim que són
importants, com per exemple augmentar la partida de personal
per tal de poder contractar més personal tècnic amb l'objectiu
de desbloquejar els més de 6.000 projectes pendents d'un
informe de Recursos Hídrics, augmentar -com deia- la partida
destinada a la neteja de torrents -és la 12089- amb una quantia
tipificada, hem posat 2 milions d'euros. 

També i per altra banda, la creació d'una nova partida
destinada a l'adquisició de terrenys urbans per fer equipaments;
augmentar la partida per destinar a la renovació integral de la
xarxa d'abastiment d'aigua potable i sanejament, perquè creim
que hem de ser més eficients en la gestió de l'aigua, que -com
saben tots vostès- és un bé escàs, i, per tant, crec que amb més
eficiència, amb més pressupost i més organització tendríem
més rendiment pel que fa a l'aigua que arriba a les diferents
cases, finques i per emmagatzemar a la nostra comunitat.

Per altra banda, també creim que hi ha necessitats -és la
12099- de destinar el reconeixement de treballadors d'IBANAT
a l'àrea d'extinció d'incendis la categoria de professionals de
bombers forestals. Hi hem posat una quantia d’1,5 milions
d'euros; i la 12101, que són convenis de col·laboració amb la
CAIB per a adquisició d'espais lliures públics. 

Per altra banda, també destacaria augmentar la partida per
destinar a la preservació i recuperació de la posidònia. S'han fet
passes en aquest sentit, però, com saben vostès, no són
suficients, per això, la 12102, d’1 milió d'euros en aquest
pressupost de l'any que ve. I la 12185 té a veure, afecta una
partida per destinar a la implantació del codi QR, un clàssic
també en les peticions d’El Pi, en aquests pressuposts, any rere
any, per a les finques naturals propietat del Govern de les Illes
Balears, hi hem posat una quantia de 100.000 euros. Així és
que si la miren amb bons ulls, jo crec que és el moment també
de tirar-la endavant.

Destinar una part de la partida, que és la 12105, de la
transferència al Consorci de Recuperació de la Fauna per
controlar i eradicar les serps invasores a l’illa d’Eivissa i
Formentera, hem de tenir en compte que les nostres espècies
autòctones perillen quan hi ha espècies que són invasores, ara
parlam de serps, n’hi ha moltes altres, fins i tot anomenava la
posidònia, ja saben com, per exemple la Caulerpa taxifolia
també ha fet mal a la nostra alga endèmica. Per tant, creiem que
també el tema de les serps s’ha de tenir en compte i nosaltres
per això hem destinat una partida amb l’esmena 12105.

Per altra banda, també, incrementar la partida per ampliar
la plantilla d’educadors ambientals, imprescindible, és la
12106.

I destacaria també les ajudes per a la prevenció i erradicació
de plagues.

És ver que llavors n’hi ha una sèrie que són més concretes,
les detallaré breument, com són l'adquisició de la Fàbrica Nova
de Sóller; com és també un conveni de col·laboració amb
l'Ajuntament de Porreres per a l’ampliació de la sèquia torrent
de banderes per absorbir l'augment de cabal també; per altra
banda, la creació d'una nova partida a col·laborar amb
l'Ajuntament de Sencelles per a l’adquisició d'un solar al nucli
urbà, amb la finalitat de destinar -ho a equipament; i també
destacaré la construcció de la nova depuració de Maó, a Es
Castell a Menorca i la redacció del projecte bàsic d'execució
del projecte de cobriment de la tercera fase del torrent al seu
pas pel nucli urbà de Manacor.

No són totes, són algunes que hem volgut destacar al dia
d'avui, esper que puguin donar el vistiplau a la majoria, estam
oberts a transaccions.

I, per suposat, pel que fa a la resta de grups, he de dir que
no hi haurà cap negativa a les esmenes que presenten, ens
mourem entre l’afirmació, el vot positiu i l’abstenció.

Gràcies, president.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Pons. Pertoca el torn del Grup Parlamentari
Mixt, el Sr. Sanz, deu minuts.

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gràcies, Sr. President. Bé, des del Grup Parlamentari Mixt,
Gent per Formentera, PSIB-PSOE, Esquerra Unida, diré tots
els grups perquè som una coalició i moltes vegades ens oblidem
de recordar que hi ha una coalició de grups, hem presentat tres
esmenes al pressupost per millorar, d'una banda, la gestió de
residus, i d'altra, el cicle de l'aigua.

Hem parlat moltes vegades, tant a la comissió com al
plenari, de la necessitat que es potenciï primer la reducció de
la generació de residus i millorar aquesta gestió, així com
també el cicle de l'aigua, el cicle de l’aigua és cabdal, hem vist
com el Grup Parlamentari Popular ha presentat un munt
d’esmenes, que ara mateix sí que li dic que les votarem en
contra, perquè es puguin debatre a comissió, perquè quedi
assegurat, s’han de mirar, si que n’hi ha alguna de Formentera
que li hauria de dir que no estic d’acord com està, perquè sí que
es troben al pressupost incloses, o com es podria fer, però ho
parlarem al plenari i així, com que continuaran allà, tindrem el
temps per poder debatre-ho.

La primera esmena de totes és una esmena d’1 milió d'euros
per millorar la gestió de residus a Formentera i el trasllat
també. Aquesta esmena cada any és recurrent, hem de recordar
que la Llei 7/2022, de residus i sòls contaminants a nivell
estatal, ja parla a la disposició addicional tercera, que el trasllat
dels residus no valorables han de ser sufragats per l’Estat. Dins
la transferència que fa l’Estat a la comunitat autònoma,
entenem que s’ha arribat a l’acord que aquesta part hi sigui
inclosa, però també hem inclòs una millora, que és la possible

 



2978 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 119 / fascicle 2 / 14 de desembre de 2022 

redacció d'un projecte de planta de compostatge. Hem de
pensar que la generació de residus, la reducció dins la fracció
rebuig, que és la fracció que no és valorable, potser el 60% del
pes seria reduïble traslladant-ho a un compost, perquè es una
matèria orgànica que podria treure’s; llavors, redactar un
projecte de planta de compostatge és cabdal per a també donar
compliment al Pla director sectorial de residus de Formentera.

Vull agrair, en primer lloc, a Ciutadans que doni suport a
aquesta esmena, perquè és important per a nosaltres poder fer-
la, poder tirar endavant el projecte de planta de compostatge,
així com també, mentrestant, dur els residus a la planta de
tractament d’Eivissa de Ca Na Putxa, que és la planta de
tractament d'Eivissa i Formentera.

Aquí sí que faré esment d’una de les esmenes que fa el Grup
Parlamentari Popular, relativa que parla de millorar la planta
d'Eivissa. Hem de recordar que la planta no només tracta els
residus d'Eivissa, sinó també els de Formentera, aleshores que
es tingui en compte quan es tractin aquestes esmenes que el Pla
director sectorial de residus d'Eivissa i Formentera que es va
redactar a l’any 2003 corresponia al Consell d'Eivissa i
Formentera, i aquesta planta està emmarcada dins d’aquest Pla
director sectorial de residus, així com també el contracte que té
la (...) i el Consell de Formentera en forma part.

Respecte de la següent esmena, la 12826, parla del cicle de
l'aigua, com he dit abans, i és el tema de les aigües subterrànies.
En tenim molt poques a Formentera, ja s'ha parlat també a la
Comissió de Recursos Hídrics que la quantitat d'aigua
subterrània és molt poca, i la majoria l'aigua, gairebé el cent per
cent de l'aigua que s'empra per a ús urbà i totes les qüestions,
és aigua dessalada. Per exemple, hem de pensar que en reg, en
aigualets dels carrers, emprar aigua dessalada és un
malbaratament també del recurs; llavors, fer un estudi per veure
com podríem aprofitar l'aigua depurada per fer aquestes
qüestions és un avanç més, perquè ara mateix el reial decret que
parla d'aquestes qüestions no permet poder fer ús d'aquesta
aigua per a aquests usos. Llavors, fer ús de les aigües depurades
en nuclis urbans seria una millora del cicle de l'aigua necessària
per tancar el cercle.

També dins aquesta, hem de pensar en una passa més que
aquest estudi permetrà també, si aconseguim que l'aigua
depurada arribi a ser una aigua potable, podríem tancar el
cercle completament, i més a un lloc on a Formentera la
dessalació de l'aigua fa que sigui l’única que arriba. Llavors, si
podem tancar el cercle amb alguna part de l'aigua reduiríem la
quantitat d'aigua necessària a dessalar per poder emprar-la.

Respecte de la següent esmena, la 12827, el cicle de l'aigua
també és important a la part de l’EDAR, s’ha parlat amb les
esmenes que ha presentat també el Grup Parlamentari Popular,
però sí que consideram que l’EDAR ja té un pressupost posat;
hi ha una partida que és pluriennal, que ha posat a l'abast
ampliar la quantitat d'habitatges equivalents d'aquesta EDAR,
ja està posat, però sí que manca una qüestió: és la sensorització,
la policia de l'aigua, l’aigua que arriba del municipi cap a
l’EDAR ha d'estar fiscalitzada o analitzada per part del
municipi, i l’única manera de poder saber si arriben
correctament les aigües amb els contaminants a nivells mínims,
per part d’EDAR, és amb sensors en temps real. Aquesta

esmena va dedicada justament a poder sensoritzar l’EDAR de
Formentera, perquè tant l'aigua que entra com la que surt saber
quins nivells té per saber el treball en temps real d’aquesta
depuradora.

També aniria enllaçada amb l’anterior esmena, perquè, si
sabem l'aigua que l’EDAR va a la bassa de reg, podem veure
com es pot aprofitar també per als usos urbans que escaiguin.

Respecte de les esmenes del Grup Parlamentari Ciutadans,
sí que estan formulades en qüestions que la competència no
està ben definida, llavors no les podré votarà a favor, però ja ho
parlaré també en el plenari. I al Grup Parlamentari El Pi sí que
li acceptarem alguna... una de les esmenes serà acceptada. Crec
que s’ha presentat alguna transacció d’un parell d'esmenes que,
si són acceptades, sí que podríem votar-es també a favor perquè
siguin acceptades.

Gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Sanz. Iniciam els torns en contra, per
tant, per part del Grup Parlamentari Unidas Podemos té la
paraula el Sr. Jiménez, per un temps de deu minuts.

EL SR. JIMÉNEZ I FERNÁNDEZ:

Gràcies, bon dia a tothom. Nuestro grupo parlamentario ha
estado revisando las distintas propuestas, las distintas
enmiendas hechas por los grupos de la oposición, y vemos que,
en general, la mayor parte de estas enmiendas se refieren al
ciclo del agua y a los recursos hídricos, en general, tanto del
Partido Popular, como de El Pi, como de Ciudadanos, vemos
un poco una coincidencia en estos objetivos.

A nosotros nos parece que es un tema que es normal al ser
un tema importante que puede preocupar tanto a la ciudadanía
como a los partidos políticos que la representan. Es
simplemente una observación, nos llama un poco la atención,
también, que ha habido muy pocas, no es que no haya habido,
pero si ha habido pocas enmiendas relacionadas con temas
importantes que lleva esta conselleria, como lo que concierne
a patrimonio natural y biodiversidad o el territorio y el paisaje,
incluso educación ambiental; insisto que no es que no haya
habido, sino que la relación numérica entre las de recursos
hídricos y estas otras que digo, pues es bastante notable.

Luego quiero hacer una observación, es decir, tanto al Sr.
Bonet como al Sr. Méndez, cuando hablan de lo técnico en
contraposición a lo político; es decir, es verdad que a lo mejor
el tema de las infraestructuras ligadas al tema del agua, puede
parecer un tema más técnico, puesto que se trata de obras y,
bueno; y luego el Sr. Méndez ha hablado de lo doctrinario que
puede desprenderse de las actuaciones o de la manera de
enfocar el trabajo de la Conselleria de Medio Ambiente. Yo
creo que no hemos de confundir doctrinario con político, es
decir, otra cosa es que estemos de acuerdo o no con el enfoque
que pueda dar el trabajo de una conselleria, pero no hay que
llamarlo doctrinario necesariamente, podemos decir que es
político y que no estamos de acuerdo con ello, que sería algo
distinto. 
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En cuanto a lo técnico, que también decía el señor Moreno,
entiendo lo que quiere decir, pero también detrás de toda
actuación técnica hay una decisión política. Por lo tanto,
también nos movemos en esos márgenes de la política y no en
ambientes como más neutros, es decir, estamos en un
parlamento y nos dedicamos a hacer política, si no, seríamos un
despacho de ingeniería u otra cosa, y no es el caso. 

Y ya para acabar, nosotros, nuestro grupo parlamentario,
ahora mismo votaremos en contra de las propuestas de la
oposición, no porque estemos en contra de todo ello, lo
debatiremos en pleno y apoyaremos algunas, no obstante, de El
Pi, una en concreto y estamos de acuerdo con lo presentado por
MÉS per Mallorca aquí, ahora mismo, con las transacciones
que presenta también a El Pi y las apoyaremos, también a las
que se presentan al Grupo Mixto del Grupo de Formentera, de
Gent per Formentera, Partido Socialista i Esquerra Unida,
grupo del cual también votaremos a favor de unas cuantas
enmiendas. 

Muchas gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Jiménez. Pertoca el torn del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, Sr. Ferrà, deu minuts. 

EL SR. FERRÀ I TERRASSA:

Gràcies, Sr. President. Molt breument, perquè ens
reservarem gran part de la intervenció per al plenari dels
pressuposts. Nosaltres estam molt satisfets amb els pressuposts
de 2023 en general i amb els de Medi Ambient i Ordenació del
Territori, en particular. Creim que l'increment és positiu i
reverteix polítiques que són normalment són recurrents en el
debat en el debat polític, per exemple, en l'aposta ferma per
polítiques del cicle de l'aigua, i també en la prevenció i
l’extinció d'incendis, que per a nosaltres són claus. 

En qualsevol cas, sí que faré una valoració molt general
d'esmenes que són recurrents, algunes es repeteixen any rere
any, amb tota la bona intenció del món, jo ho entenc, però que
algunes no s'ajusten a l'objecte que pertoca. Per exemple, hi ha
esmenes que parlen molt de fuites d'aigua dels municipis, jo
crec que per primera vegada -i això és important-, per primera
vegada es vota en contra o es diu que votaran en contra
d'aquestes propostes d'esmenes, perquè per primera vegada, la
conselleria el Govern va més enllà i a través de l’ITS hi haurà
una línia d'ajudes de 20 milions d'euros per als municipis, per
a tots els municipis de les Illes Balears, per obres, per reparació
de fuites i evitar així les pèrdues tan recurrent d'aigua que tenim
en els municipis. 

Per tant, en aquest cas creim que quan la conselleria o quan
el Govern assumeixen partida pressupostària per feines o per
tasques on no en són competents, han de ser molt madurades i
han de ser -crec- fruit d'un debat entre les distintes institucions.
Aquest n’és un exemple. I tot això ho dic perquè ho tenim
reflectit, enguany hi haurà aquests 20 milions d'euros per a
aquestes ajudes, però també hi ha moltíssimes esmenes,
moltíssimes esmenes que, evidentment, o bé són competència
municipal, per tant, les podem votar a favor amb aquesta amb

aquest escenari o no són competència del Govern o empresa
pública a la qual valen o pretenen afectar, una, per posar un
exemple, la depuradora de Cala Morell o determinades esmenes
de neteja de torrents, que no corresponen a l'empresa pública
d'ABAQUA i que en aquest cas la direcció general ja té partida
per a això. 

També hi ha un conjunt d'esmenes que van destinades a
incrementar la renovació de la xarxa d'abastiment d'aigua
potable i sanejament. I aquí són esmenes que nosaltres veim
amb bons ulls, però que hi ha un esforç de la conselleria
enguany d'incrementar partides respecte de l'any passat. També
hi ha algunes esmenes o conceptes d'esmenes que ja formen
part dels pressuposts a altres partides. 

Sí que votarem a favor de l'esmena 12185 d'El Pi, que és
una esmena d'afectació per destinar a la implantació del codi
QR a les finques naturals propietat del Govern de les Illes
Balears. I també votarem a favor de l'esmena 12826 del Grup
Mixt Gent per Formentera, PSIB, Esquerra Unida, amb motiu
de l'esmena per fer la realització d'un estudi de l'adequació
necessària que faci possible la reutilització d'aigües depurades
en usos urbans; i també de la 12827 de Mixt, Formentera, per
disposar de dades en temps real sobre l'estat d'aigües que
arriben a les depuradores i en surten. Aquestes tres esmenes les
votaríem a favor. 

I, per últim, hem presentat tres transaccions. Una transacció
a l'esmena 12095 d'El Pi, per a una nova depuradora de Maó-Es
Castell, aquesta transacció és per a la redacció del projecte del
nou emissari de la depuradora Maó-Es Castell, amb un import
de 15.000 euros i un canvi de partida d'afectació; després
presentam una segona transacció també a El Pi, l'esmena 12105
sobre destinar una part de la partida al Consorci de
Recuperació de Fauna per controlar i eradicar les serps
invasores a Eivissa i Formentera. La transacció proposa un
canvi de concepte per suprimir una paraula i un canvi a la
partida d'afectació en baixa i alta a la secció C-09. I, per últim,
una transacció al Grup Parlamentari Mixt, Formentera, a
l’esmena 12821 per fer un canvi, especialment un canvi a la
baixa, no tocam aquí la partida, simplement és un canvi a la
baixa i al subconcepte d'alta.

I res més. Queden un parell de dies encara per al plenari, i
nosaltres, amb amor, estam oberts a seguir parlant-ne i
negociant-ne i que arribin transaccions al plenari és una realitat
i esperam que es pugui arribar als majors acords possibles. 

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Ferrà. Pertoca el torn al Grup Parlamentari
Socialista, Sr. Borràs, deu minuts.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Gràcies, Sr. President. Molt bon dia a totes i tots vostès.
Abans de res, evidentment, les dues esmenes a la totalitat que
hi ha en aquesta secció les donam per rebutjades en els seus
propis termes i ja ens reservam el debat polític per al plenari.
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Em sent una mica com un cavaller templari defensor de la
sacrosanta causa del medi ambient, però l’hauré de defensar,
perquè, clar, aquí “el hombre y la tierra”, la relació que deia
Rodríguez de la Fuente, la relació entre la persona i el medi
entenem que ha de tenir un cert equilibri, i açò no vol dir que
l’home, que du molts d'anys sobre aquest planeta, pugui fer el
que vulgui, perquè, evidentment, si l’home du moltíssims de
segles en aquest planeta és precisament perquè ha après a
respectar el medi ambient, n’ha anat aprenent i, evidentment, la
regulació sobre el medi ambient s’ha d'anar incrementant per
les societats, sobretot des del primer món -allò que es deia
abans el primer món-, perquè evidentment els avanços tècnics
fan que la capacitat que té la persona de decidir sobre el medi
cada vegada sigui més greus, i, per tant, necessita de més
ordenació i regulació per preservar que generacions futures
puguin també gaudir d'aquest medi que serà el que els
proporcionarà la vida, perquè sense medi no hi ha vida. I açò
crec que és una cosa que, per més liberals que siguem, ho hem
de poder entendre. I, evidentment, ja que em a açò, Ciutadans
ha presentat esmenes per valor d’1.950.000 euros, només una
esmena que ha presentat (...) de 20 milions, només una. Vull dir
que aquí, esforços n’han fet més els grups de govern que alguns
grups de l'oposició, però bé, cadascú sap allò que ha de
prioritzar.

El Sr. Bonet ens ha relatat aquí la motivació de les seves 69
esmenes i ens ha demanat amor, jo entenc el recent canvi
d’estat civil del Sr. Bonet, sembla que l’inclini al romanticisme
-aprofit per felicitar-lo-, però l’amor, diguéssim, no es basa,
segons jo tenia entès, igual el romàntic som jo, en qüestions
materials, sinó, diguéssim, en l’afecte, l’estima, el respecte
mutu, però, diguéssim que tot allò que queda a la casa, es
gestiona a partir de les prioritats, i les parelles a ca seva
gestionen les prioritats amb criteris polítics, polítics, i, per tant,
les esmenes i les partides del Govern també es gestionen amb
criteris polítics. Perquè, evidentment, quan es fa un pressupost,
sigui domèstic, sigui d’una conselleria, com que evidentment
els recursos mai no arriben per a tot, s’ha de prioritzar. I com
es prioritza? D’acord amb les necessitats i aquí les necessitats
rauen en les necessitats de la polis i, per tant, polítics.

Ho dic perquè, és clar, a Recursos Hídrics, aigua, que és
una competència municipal en baixa, i en alta és del Govern, el
Partit Popular hi ha fet esmenes per valor de 12 milions
d’euros. Els grups del Govern han fet esmenes de transferència
als consells insulars, a part del que ja pensava destinar a
inversions en alta el Govern, destina als consells insulars 20
milions d’euros, amb una esmena, una sola esmena. Amb la
qual cosa crec que l’amor per recuperar l’aigua l’han demostrat
més els grups del Govern que els grups de l’oposició, perquè si
sumam les que ha fet Ciutadans en aigua no arribam al 75% del
que pensa invertir de més, a través d’una esmena els grups de
govern.

El Sr. Méndez ha felicitat el Sr. Bonet per com de bé
coneixia el territori, que ha demostrat conèixer molt bé el
territori, a mi el que em sorprèn és que el Sr. Bonet, que crec
que és mallorquí, si no vaig equivocat, conegui molt millor el
territori de Menorca que el de Mallorca, que el coneix molt
millor, perquè si miram les esmenes, veurem que si entenem
que Mallorca té una extensió diverses vegades més gran que la
de Menorca i quan parlam d’aigua i de població, evidentment,

Menorca és infinitament inferior poblacionalment i
demogràficament que Mallorca, si fem aquesta comparació,
entendrem que els esforços en valors absoluts, en recursos
absoluts, en Recursos Hídrics, és lògic, molt lògic que se
n’hagin de destinar molts més a Mallorca, per qüestions de
distància, per qüestions de magnitud, per qüestions
demogràfiques, que no a Menorca o a Eivissa o a Formentera.
I és clar, crec que els esforços que proposa el Partit Popular
que es facin, són proporcionalment inversos a les raons
demogràfiques i d’extensió territorial a les illes, i açò crec que
s’ho haurien de fer mirar, perquè, és clar, açò és política, açò
és política, perquè no crec que decidir a qui duim aigua primer,
a Menorca o a Mallorca, sigui una qüestió que sigui aliena a la
política, crec que és molt política, perquè si no jo, francament,
m’hauré de repensar què faig en aquesta casa, perquè
evidentment tècnic no ho som, i polític sí, almanco hi faig.

I, a partir d’aquí, per tant, rebutjarem aquestes esmenes,
perquè són inferiors a la nostra pròpia esmena, per tant, ja ha
estat incorporada en tràmit de ponència, per tant, no tindria
molt de sentit, ni sumar més, perquè evidentment en un
pressupost no només és important on poses els recursos, sinó
d’on treus els recursos, perquè, com diríem tradicionalment,
“per vestir un sant, n’has de despullar un altre”, perquè un
pressupost són nombres tancats i, per tant, “per vestir un sant
n’has de despullar un altre”.

I aquí, ja en parlarem a plenari amb més deteniment, però
d’on traiem els recursos? Quin sant despullam també és
política, no només quin sant vestim és política, sinó quin sant
despullam també és política, i molta política. I moltes vegades
diuen més de les prioritats els grups polítics on van les baixes,
és a dir, quin sant despullen, que no quin sant vesteixen, moltes
vegades, i en parlarem.

En tot cas, jo per no allargar-me més, hi ha altres esmenes
que, és clar, fer cada any les mateixes esmenes té un problema,
que s’ha de fer un seguiment de l’acció del Govern, perquè
després resulta que ja està fet, i la impulsió, per exemple, d’Es
Llombards es demana cada any, arriba un moment que si és
necessari es fa i després no té molt de sentit continuar-ho
demanant, perquè ja està resolt. I, per tant, és una esmena que
no pots votar, perquè evidentment mai hi ha prou recursos,
canviar el sistema d’impulsió d’un municipi no es pot fer
sistemàticament, sinó que hem de prioritzar políticament on
s’inverteixen els recursos.

Res més, simplement ens reservam, com he dit abans, el
debat polític de les esmenes a la totalitat, que evidentment s’ha
de fer conjuntament amb les esmenes parcials, perquè
evidentment si diem: tornam aquests pressuposts al Govern, i
volem, ja que no es tornen, volem modificar-los amb açò, vull
dir, a través de les parcials, entenem per què no els agraden els
pressuposts als partits que han fet l’esmena de totalitat.
Evidentment, entenc que l’esmena de totalitat del Partit
Popular, per les esmenes que ha presentat i del Grup El Pi, són
i tenen un abast i una dimensió diferent. Pensam que tindrem
temps de debatre entre un grup i un altre i d’intentar arribar a
algun acord més, si és possible, en el tràmit de plenari que
tindrem la setmana que ve, si no m’equivoc, dimecres a les 9
del matí. Gràcies, president. 
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Borràs. Iniciam el torn de rèpliques i, per tant,
per part del Grup Parlamentari Popular, té la paraula el Sr.
Bonet, cinc minuts.

EL SR. BONET I DÍAZ:

Gràcies, vicepresident. No, m'allargaré. Sí que al Sr. Ferrà,
jo no sé si, per seguir amb la broma, no sé si és per falta d’amor
o per falta d'una altra cosa, però dues de les transaccions que
proposen a El Pi són esmenes que també ha presentat aquest
grup i vostès no les han tengudes en compte. I no ens ve de
nou, ni estam ferits, ni molt manco, allà vostès!, però evidencia
dues coses: o que no miren amb els mateixos ulls unes esmenes
i les altres, que ho puc arribar a entendre, evidentment, o que
qualcú del Govern fa poqueta feina, és una de les dues coses.

Al Sr. Borràs vull agrair-li, en primer lloc l'enhorabona, i
referent al que ha dit de les nostres esmenes, jo primer li he de
demanar quines de les esmenes que hem presentat ja estan
fetes, i digui la data des que estan fetes, per favor.

I el que queda més que evident és que vostè estima més
aviat poc la seva illa de Menorca, que es la que el fa diputat des
de fa diferents legislatures, perquè no li fa ni punyeter -es pot
dir?- cas a cap de les esmenes que ha presentat el nostre grup
als menorquins. I ja li dic, nosaltres evidentment ja ho vèiem
venir que aniria així, però a qui haurà de donar vostè
explicacions serà als menorquins la pròxima vegada que es
vulgui presentar com a diputat.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT: 

Moltes gràcies, Sr. Bonet. Per part del Grup Ciudadanos, té
la paraula el Sr. Méndez.

EL SR. MÉNDEZ I BAIGES:

Gracias, Sr. Presidente. Con la habitual ecuanimidad que les
caracteriza, y dentro de esta técnica habitual de desmentirse
ellos solos palabras puestas en boca de los demás, imagino que,
representando sus propios prejuicios, sus propios miedos y sus
propias dudas y sus propios temores, nos vemos contestados
con el hecho de que aquí se viene a hacer política, tanto y claro.
Pero cuando estamos planteando cómo vamos a utilizar los
presupuestos, cómo vamos a usar los recursos, lo que les
planteamos..., hagamos la política discutiendo cómo vamos a
utilizar esos recursos, no utilicemos esos recursos para hacer
política. Y la cosa es de una evidencia que cae, vamos, por su
propio peso. ¿De acuerdo?

Entonces, ya que la política que se ha estado practicando
durante estos últimos 7 años, ha hecho pasar a nuestra sociedad
del concepto de que todo aquello que no está prohibido está
permitido, que es cuando se es libre, lo que no prohibimos
expresamente es que lo podemos hacer con toda naturalidad y
podremos ir desarrollando, inventando cosas. Y, sin embargo,
nos han traído ustedes durante estos 7 años, y por medio de
estos vericuetos tremendamente territoriales, a que todo lo que

no está permitido está prohibido, que es completamente
distinto, es todo lo que no le digan, esto es un derecho que tiene
usted, porque usted tiene el derecho a ir, usted tiene el derecho
a tal, ¿qué implica? Que no tiene, por tanto, los otros derechos.

No queremos que se utilicen los recursos en hacer este tipo
de política, queremos que se haga una política previa que
determine que se utilizan los recursos. Y además nos parece
evidente y claro, tenemos los grandes retos de la circularidad,
de la transición, de un montón de cosas que, si de verdad les
preocupa el medio ambiente, hay que destinar los recursos a
ponerse a ello y a ponerse a trabajar, no a convencernos unos
a otros, quiero decir, evidente, ni ponernos a vivir de hacer
estudios unos a otros, ni de controlar el territorio, porque es en
lo que les insisto siempre, los custodios del territorio -ese
hermoso nombre romántico que han inventado ustedes- no
dejan de ser guardias de la finca del señor marqués y producen
sobre la población en general exactamente el mismo efecto: una
sensación de que el entorno no nos pertenece, no podemos
participar en él, no podemos conocerlo, y ya no les digo los
demonizados cazadores, pescadores, señores a los que les
gustan los rallies,  que comprenderán que a mí me parecen unas
personas francamente extrañas, pero allá cada cual con su
derecho a entenderse con el medio ambiente como les parezca
bien y a disfrutar de el.

Les insisto, la política sí, aquí, no la política con los
recursos de los ciudadanos que deben utilizar (...) para prestarle
servicio. 

Gracias, Sra. Presidenta. He terminado, comprenderán que
espero que voten todas nuestras propuestas favorablement
después de esto.

Gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Méndez. Pertoca el torn del Grup P arlamentari
El Pi Proposta per les Illes Balears. Sra. Pons, cinc minuts.

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, president. Seré molt breu, simplement dir que
acceptam aquestes transaccions que ens fan a l'esmena 12105,
de la partida de transferència al Consorci de Recuperació de la
fauna per controlar i eradicar les serps invasores a l'illa
d'Eivissa i Formentera.

Agraïm també el suport perquè s'aprovi i es pugui fer feina
en aquest sentit, també a la 12185, que se’ns votarà -ens han
dit- a favor, i també acceptam la transacció a l’esmena 12095
del nou emissari de del nou emissari de la depuradora Maó-Es
Castell que creim que l’import és més petit del que nosaltres
havíem demanat, no és que ho creguem, és que ho és, són
15.000 euros, però creim que és una manera d'arrencar amb
aquest projecte. Per tant, estarem vigilants que tengui
continuïtat i que arribi a bon port. 

Moltíssimes gràcies. 
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Pons. Pertoca el torn del Grup Parlamentari
Mixt. Sr. Sanz, cinc minuts.

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gràcies, Sr. President. També seré molt breu, estic content
que El Pi accepti les dues transaccions, perquè així podem
votar-li a favor aquestes tres esmenes al pressupost, de la qual
cosa estam contents per avançar. També acceptem la transacció
que ens han fet a l’esmena del pressupost. 

Les esmenes presentades per Mixt, Més per Menorca,
queden defensades en els seus propis termes, i les votarem en
contra perquè quedin per al plenari i puguin tractar-les i fer el
debat de les mateixes esmenes. 

Res més. Agrair el suport a les esmenes que hem presentat
des de Gent per Formentera PSIB-PSOE-Esquerra Unida,
donat que milloraran el cicle de l'aigua, ja que són estudis que
aquests que es fan a Formentera serviran també per a la resta
d'illes i s'ha de pensar en aquesta qüestió. 

Gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Sanz. Ara iniciam el torn de contrarèpliques.
Per tant, té la paraula el senyor Jiménez per part del Grup
Parlamentari Unidas Podemos per un temps de cinc minuts.

EL SR. JIMÉNEZ I FERNÁNDEZ: 

Gracias, Sr. Presidente, no haré intervención, gracias.

EL SR. PRESIDENT: 

Molt bé, gràcies, Sr. Jiménez. Així, serà el torn del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, Sr. Ferrà, cinc minuts. 

EL SR. FERRÀ I TERRASSA:

Gràcies, Sr. President. Jo, molt breument, perquè
m'agradaria obrir una conversa amb el Partit Popular sobre les
esmenes, però la deixarem per al plenari i per a aquests dies.

Volia fer una referència, Sr. Méndez, jo, la visió general
que vostè ha explicat, no la veig, i és que crec que no és
compartida ni per la conselleria, ni per aquest diputat, ni pel
pacte. Crec que si hi ha un entorn que pugui estar limitat, és a
dir, prohibit l'accés són les finques privades, perquè a tot allò
on té acció el Govern, excepte zones d'exclusió per al moment
de nidificació d'aus, aquestes zones d'exclusió, molt puntuals,
marcades que hi ha ..., a part d'això, no hi ha res. De fet, tots
aquells límits que es fan a finques públiques, a parcs naturals i
els parcs nacionals de Cabrera es fan comptant sempre que
l'accés de la ciutadania hi estigui garantit. Jo crec que aquest
debat el vaig tenir amb un diputat del Partit Popular, a qui
aprecio molt, el Sr. Sagreras, i li vaig demostrar físicament que
era possible arribar a Cabrera un estiu, i crec que una cosa és

la conservació ... i la protecció no ho ha d'anar en contra de que
aquest accés hi pugui ser. 

Fins i tot crec que enguany, fa uns mesos, la Conselleria de
Medi Ambient ha arribat a un acord amb el Consell de
Mallorca per incrementar les zones d'acampada a les entitats
que treballen en el temps lliure. I això és importantíssim,
importantíssim perquè és una demanda del sector i una
demanda també de moltíssima gent, perquè aquestes entitats de
lleure puguin accedir a més zones d'acampada a part de les
zones a les quals lliurament pot accedir a la ciutadania, perquè
aquesta pràctica és un dels pilars i pugui continuar sent un dels
pilars del moviment d’escolta i guiatge, dels grups d’esplai de
Mallorca, de l’OJE, etc., totes aquestes entitats que hi treballen.

Per posar un exemple, amb la pesca, les reserves marines,
tota reserva marina que s'ha fet aquests darrers anys ha estat
consensuada amb el sector pesquer, que em consti, que em
consti. Es, simplement era una valoració a aquests comentaris. 

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Ferrà. Torn per al Grup Parlamentari Socialista,
Sr. Borràs, cinc minuts.

EL SR. BORRÀS I BARBER: 

Sí, gràcies. M'hagués agradat poder dir allò de “no en faré
ús”, però lamentablement sí en faré ús. Perquè, és clar, si els
pressuposts són un desastre, si són uns pressuposts invasius i un
pressupost d'una conselleria que té més de 253 milions de
pressupost, el Grup Ciudadanos hi fa esmenes per valor
d’1.950.000 -esmenar vol dir corregir, no?-, i només troba que
hem de corregir de 253 milions, 1.950.000, aquí alguna cosa
falla, igual no està tan mal fet aquest pressupost, si només
pensen corregir-ne una ínfima part; o és que alguna cosa falla.

Jo tenc una edat certa, i, per tant, he sabut què era no tenir
llibertat, viure sense llibertat en aquest país, i crec que, igual
per açò, puc entendre que llibertat no és poder fer una canya de
cervesa quan un vulgui i on vulgui, o poder fer un rally on
vulgui i quan vulgui. Açò de la llibertat és una qüestió molt més
important que transcendeix tots aquests actes volitius,
individuals i personals, i té més a veure amb la dignitat
humana, amb la dignitat humana. I la dignitat humana no passa
per poder fer a tot el que no és privat, és a dir, a tot allò que és
de tots, allò que a cadascú de nosaltres ens doni la santíssima
gana fer, tant si volem fer un rally,  motocròs o utilitzar per fins
espuris una qüestió que necessitam preservar, necessitam
preservar, perquè d'açò depèn el futur de la nostra condició de
persones en societat, perquè el món no s'acabarà quan s'acabi
aquest pressupost, sinó tot el món continuarà, la nostra societat
de continuar molts d'anys i, per tant, crec que el respecte a la
llibertat, que la llibertat de cadascú acaba allà on comença la de
la resta de persones i la llibertat d'aquesta generació acaba allà
on comença la llibertat de les generacions que ens succeiran. 

Si no tenim clar açò, crec que fem un flac favor, no al nostre
planeta, sinó que fem un flac favor a la raça humana, a les
persones, perquè la preservació del medi ambient, l’equilibri
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entre l'activitat econòmica i la preservació dels béns i els
recursos que permeten aquesta activitat econòmica, és una
qüestió que hauria de tenir tots present. No és una qüestió de
llibertat individual, sinó que és una qüestió de dignitat humana.

Gràcies, presidenta. 

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Borràs. Per fixar la seva posició. pel Grup
Parlamentari VOX-Actua Baleares té la paraula el Sr.
Rodríguez. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Presidenta. ¡Cuánta razón tiene, Sr. Borràs,
cuánta razón!, si uno presenta una enmienda a la totalidad de
unos presupuestos que en el caso de esta conselleria son
sustanciosos y luego se limita a hacer enmiendas por valor de
un 1 o 2% del total del  presupuesto, una de las dos partes es
incoherente: o son incoherentes las enmiendas parciales o los
es la enmienda a la totalidad, con lo cual no puedo más que
darle la razón. Por eso nuestro partido, que ha hecho una
enmienda a la totalidad del presupuesto, no ha presentado
enmiendas parciales porque consideramos que este presupuesto
no tiene enmienda posible y por eso nosotros lo único que
vamos a hacer es respaldar aquellas enmiendas de los partidos
de la oposición que consideramos que sí mejoran en algo el
estos presupuestos o que afectan positivamente al conjunto de
la ciudadanía, y nos abstendremos o votaremos en contra de
aquellas que consideramos contrarias. 

Pero ya digo, no puedo dejar de darle la razón, Sr. Borràs.
Gracias, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rodríguez. Passam a la votació de les esmenes
a la secció 15 Conselleria de Medi Ambient i Territori.
Començarem a votar les esmenes del Partit Popular, que han
estat agrupades.

Votació de les esmenes del Grup Popular 12417, 12419,
12420, 12421, 12422, 12425, 12427, 12432, 12433, 12434,
12435, 12436, 12437, 12438, 12440, 12441, 12442, 12445,
12446, 12486, 12489, 12494, 12495, 12496, 12499, 12500,
12663, 12664, 12667, 12669, 12680, 12681, 12690, 12693,
12694, 12695, 12696, 12697 i 12666.

Vots a favor?

Vots en contra?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes del Grup Popular. Esmenes 12418,
12423, 12424, 12426, 12428, 12429, 12430, 12431, 12439,
12443, 12444, 12447, 12484, 12485, 12491, 12497, 12492,
12493, 12498, 12501, 12665, 12668, 12692, 12701 i 12709.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l’esmena del Grup Popular 12414.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmenes del Grup Popular 12415, 12416 i 12487.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12488.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12670.
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Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 8 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l’esmena 12666.

Vots a ...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Votació de l’esmena 12666.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Ara passam a la votació de les esmenes de Ciutadans.
Votació de l’esmena 12271.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12268.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12257.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12258.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12261.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

Hi ha grups que no han votat.

LA SRA. PRESIDENTA:

Repetim la votació. Esmena 12261.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12262.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?
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LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12256.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12260.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12259.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de les esmenes del Grup Parlamentari
El Pi Proposta per les Illes. Esmenes 12088, 12089, 12090,
12091, 12093, 12094, 12104, 12107 i 12109.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Lo puedo repetir. Bueno, repito el paquete que es un
momento y... vale. Tornam a votar les esmenes del Grup

Parlamentari El Pi, esmenes 12088, 12089, 12090, 12091,
12093, 12094, 12104, 12107 i 12109.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Seguim amb les esmenes d'El Pi. Votació de l'esmena
12087.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l’esmena 12185.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

8 vots a favor, cap en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l’esmena transaccionada 12095.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

10 vots a favor, cap en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12105 transaccionada.

Vots a favor?
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Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

9 vots a favor, 1 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes d’El Pi 12092, 12096, 12097,
12098, 12099, 12108 i 12176.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes d’El Pi, RGE núm. 12101, 12103
i 12144/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 8 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l’esmena d’El Pi RGE núm. 12100/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l’esmena RGE núm. 12188/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena d’El Pi RGE núm. 12106/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 9 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena d’El Pi RGE núm. 12102/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de les esmenes presentades pel Grup
Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca. Esmena RGE núm.
12854/22.

Vots a favor?

(Remor de veus)

Si, aquesta esmena és a la pàgina 24 del seguiment.

(Se sent de fons el Sr. Méndez i Baiges de manera
inintel·ligible)

Repetim, votació de l'esmena 12854/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 8 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12855/22.
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Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

Repetim la votació de l'esmena 12855/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

Esmena RGE núm. 12870/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

Cap vot a favor, 8 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12871/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

Cap vot a favor, 8 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12833/22.

Vots en contra?

Vots en contra?

Abstencions?

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12843/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12844/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12845/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12846/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12847/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12852/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12863/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de les esmenes presentades pel Grup
Parlamentari Mixt, Gent per Formentera.

Esmena transaccionada RGE núm. 12821/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

8 vots a favor, cap en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12826/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

8 vots a favor, cap en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12827/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

9 vots a favor, cap en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Hem acabat la votació de les esmenes d’aquesta secció.

Iniciarem el debat de la secció 17 a les 15.00 hores, per
favor, informin els seus respectius grups.

Gràcies.

(Pausa)
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